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Načtený text najdete k poslechu 
na kahan.pribram.eu.

Článek se objeví na Facebooku 
města, kde můžete o tématu 
diskutovat.

Redakční materiál je publikován 
na kahan.pribram.eu.



VSÁZÍTE VŽDY NA JISTOTU?

Při vyslovení slova hazard 
si většina lidí představí 
zakouřenou potemnělou 

místnost s  řadami blikajících 
automatů nebo naopak luxusní 
prostředí kasina s  ruletou, 
karetními hrami nebo třeba 
sázkovou kancelář s  možností 
vsadit denně na  tisíce různých 
sportovních událostí.

Myslíte, že je to jediný hazard, 
který nás v životě může potkat? 
Ruku na srdce – cožpak sami ni
kdy nehazardujete? Přecházení 
mimo přechod, jízda na kole bez 
helmy, psaní esemesek za  vo
lantem, pití osmé kávy za den, 
konzumace prošlých potravin se 
slovy „přece se to nevyhodí“ – to 
jsou panečku rizika a hazard! Liší 
se jen mírou nebezpečnosti po
tenciálních dopadů.

Jsou mezi námi tací, kteří 
po  většinu života fungují v  re
žimu „nějak to dopadne“. Netrápí 
se přílišně tím, aby přemýšleli 
nad věcmi dopředu, a ušetřenou 
energii pak investují do  řešení 
nenadálých situací. Zpravidla 
jsou to nepoučitelní životní op
timisté s obdivuhodnou schop
ností sbírat se z problémů. Jsou 
tu pak i tací, kteří neriskují nikdy 
nic. Třeba ani při výběru zmrz
liny (vanilková je prostě klasika, 
proč riskovat s  jinou příchutí). 
Vše chtějí mít promyšlené, pro
věřené, otestované a  ideálně 
do excelovských tabulek zane
sené. Hlavně nic neriskovat! 
Odměnou jim pak je minimum 
nepříjemných překvapení. Něco 
za něco.

Pevně věřím, že mezi čtenáři 
Kahanu jsou jen lidé riskující 
a hazardující v mezích zdravého 
rozumu. Občas nějaký ten adre
nalin neuškodí! Hlavně když 
nikoho, sebe nevyjímaje, ne
ohrozíme na životě, zdraví, cti 
nebo dobré pověsti.

S Jan Konvalinka
starosta města Příbram
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Zamilovaný Novák s westernovou tematikou
Sportovní zařízení města Příbram (SZM) opět pořádají akci Zamilovaný Novák a tentokrát s wes

ternovou tematikou. Na programu jsou minifestival vín, hudební a taneční program, tematické 
občerstvení a workshopy, které účastníky přenesou přímo do atmosféry divokého západu. Akce se 
koná v sobotu 17. května od 10.00 do 19.00 v areálu Nový rybník v Příbrami a vstupné je zdarma. 
„Přijďte se pobavit a společně oslavit lásku a přátelství. Pro ty, kteří svou lásku stále hledají, může být 
tato akce skvělou příležitostí,“ poznamenala tisková mluvčí SZM Kateřina Jahelková.

Česko-německý 
koncert

Ve čtvrtek 3. dubna v 18.00 budou mít mi
lovníci hudby příležitost navštívit společný 
koncert českého a německého studentského 
orchestru. Gymband Gymnázia Příbram 
a Schulorchester IGS MarienhafeMoorhusen 
zahrají v  Estrádním sále kulturního domu 
pro veřejnost to nejlepší ze svých repertoárů 
jak samostatně, tak společně. Zazní melodie 
populární a filmové hudby, jazzu, jazzrocku 
a dalších žánrů. Koncert proběhne v rámci vý
měnného pobytu. Ty příbramští hudebníci pod 
vedením Miloslavy Šmolíkové s orchestry ze 
severozápadního Německa pořádají od roku 
2012. Vstup je volný, koncert se uskuteční 
za podpory města Příbram. Výměnný pobyt 
se koná za podpory Českoněmeckého fondu 
budoucnosti.

Most na Rynečku 
by měl být hotov 
v květnu

V pondělí 10. března se po zimní přestávce ob
novily práce na rekonstrukci mostu na Rynečku. 
Doprava je opět svedena do jednoho jízdního 
pruhu a řízena semafory. Během zimního ob
dobí byla provedena přeložka vysokého napětí. 
Stavba, kterou realizuje společnost Swietelsky 
stavební, má být hotova v květnu tohoto roku. 

DDM vypsal termíny letních táborů
Dům dětí a mládeže Příbram připravil na léto 2025 nabídku příměstských i pobytových táborů, 

které dětem nabídnou zážitky, kreativní aktivity i nové dovednosti. Instituce nabízí šest příměst
ských táborů. Letní sezonu zahájí „Základy moderních technologií“ (30. 6.–4. 7.), následovat budou 
„Malí kosmonauti“ (7.–11. 7.). Milovníci dobrodružství se mohou těšit na „Pirátské dobrodružství“ 
(14.–18. 7.), které se koná souběžně s technicky zaměřeným „Hamíkovým elektrotáborem“. Srpen 
zahájí „Kouzelný svět zvířat“ (4.– 8. 8.), kde děti čeká setkání s přírodou, a nabídku příměstských 
táborů uzavře „Tajemství stroje času“ (11.–15. 8.), které slibuje cestu do minulosti i budoucnosti. 
Pro ty, kteří chtějí zažít táborovou atmosféru naplno, je připraven pobytový tábor Skaláci na Malé 
Skále v termínu 3.–9. 8. 2025. Více informací a přihlášky jsou dostupné na webu ddmpribram.cz.

Návrh na registraci VKP byl zamítnut
V pátek 7. března vydal Městský úřad Dobříš rozhodnutí, v němž zamítl registraci významného 

krajinného prvku v oblasti Fantova louka. „V současné době se s tímto rozhodnutím dopodrobna se
znamujeme a zároveň řešíme, jaký bude další postup v této věci,“ informoval starosta Jan Konvalinka. 
V roce 2023 byla podána žádost o registraci Fantovy louky coby významného krajinného prvku 
(VKP). S ohledem na podanou námitku – podjatost – o registraci VKP nerozhodoval Městský úřad 
Příbram, nýbrž právě dobříšský úřad. 

Prohlídka ZUŠ 
Příbram

ZUŠ na nám. T. G. Masaryka pořádá Den ote
vřených dveří, uskuteční se 25. dubna od 13.30 
do 17.30. Návštěvníci se budou moci seznámit 
s nabídkou školy v hudebním, výtvarném a lite
rárnědramatickém oboru. Budoucí žáci potkají 
pedagogy jednotlivých předmětů, vyzkoušejí si 
talentové zkoušky nanečisto a zjistí, co je čeká 
u přijímacího řízení. Součástí odpoledne budou 
dílny, ve kterých učitelé ukážou, jak probíhá 
výuka, na co se jednotlivé obory zaměřují a jaké 
hudební nástroje, výtvarné techniky nebo di
vadelní postupy lze ve škole objevovat. Zápisy 
do ZUŠ Příbram I se uskuteční 12.–14. května, 
podrobnosti jsou na webu zuspribram.cz.

Velikonočním vlakem do Rožmitálu
V sobotu 12. dubna se uskuteční jízdy zvláštních Velikonočních vlaků na trase Příbram – Břez

nice / Rožmitál pod Třemšínem a zpět. Vlaky budou vedeny historickým motorovým vozem řady 
820 z poloviny šedesátých let minulého století, přezdívaným „Singrovka“ nebo „Kachna“. Jízdu 
motorovým vlakem lze spojit s návštěvou Velikonočního jarmarku lidových řemesel v Rožmitále 
pod Třemšínem, který se koná od 10.00 do 15.00. Odjezd vlaku z Příbrami je naplánován v 9.15. 
(zastaví též na železniční zastávce Příbram sídliště), předpokládaný návrat do Příbrami pak bude 
asi v 16.30. Součástí zpáteční jízdy bude prohlídka malého železničního muzea U kolejí v Tocho
vicích. S ohledem na omezenou kapacitu vlaku je nutná rezervace míst. Během dne se uskuteční 
i několik samostatných zvláštních jízd po lokálce mezi Rožmitálem a Březnicí, kde nebude rezervace 
míst nutná. Více informací o jízdním řádu a jízdném je na webu spolku RakovnickoProtivínská 
dráha rpdraha.cz.

XXI. Festival pěveckých sborů Příbram
Dne 26. dubna se v kostele sv. Jakuba Staršího a v ZŠ Jiráskovy sady uskuteční XXI. ročník Festi

valu pěveckých sborů Příbram. Hlavním hostem festivalu bude dětský sbor Carmina Bona ze Zlína 
pod vedením Dany Kozárkové (zazpívají také 25. 4. v 17.30 v kostele sv. Jakuba). Z příbramských 
dětských a školních sborů se představí Jiráskáček pod vedením Lukáše Marka. Pod jeho vedením vy
stoupí také chrámový sbor Codex Temporis a Pěvecký sbor učitelů ZUŠ Jakuba Jana Ryby v Rožmitále 
pod Třemšínem. Ze školních sborů dále vystoupí Jásan ze ZŠ Školní pod vedením Vladimíra Heráka 
a Páťáci z páté ze ZŠ Příbram, 28. října, pod vedením Heleny Kaiserové. Nebudou chybět ani sbory 
Hokus Pokus ze ZUŠ Antonína Dvořáka pod vedením Viktorie Dukové a HasArt pod vedením Martiny 
Žůčkové. Jaroslava Halamová povede Chlapecký pěvecký sbor, Písničku, Canzonettu a Canzone ze 
ZUŠ na náměstí T. G. Masaryka. Z komorních sborů se publiku představí CantaVera pod vedením 
Veroniky Skaličkové, Krásky s uměleckou vedoucí Zuzanou Horskou, Bacha baby pod vedením Jany 
Hejkrlíkové a Vepřekův smíšený sbor pod vedením Pavla Šmolíka. Pod vedením Hany Tonzarové 
vystoupí také Komorní sbor Mistra Jakoubka ze Stříbra, který je od počátku organizátorem festivalu.
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Pronájem garáže v Příbrami v Nádražní ulici, poblíž 
Rynečku. Perfektní stav.

 Cena: 2 tis. Kč/měsíc

Prodej bytu 3+kk, 62,5 m2 po kompletní rekon-
strukci v Příbrami III, ul. Milínská, ENB: D. 

Cena: 4,2 mil. Kč

Prodej RD v Příbrami V - Zdaboři. Pozemek 1 338 m2. 
Dispozice 7+1, garáž. Zatím ENB: G

Cena: 13,9 mil. Kč

Prodej modernizovaného RD 5+kk v  Podlesí 
s  pozemkem 1  006 m2, za  kterým začíná les.  
Zatím ENB: G

Cena: 7,5 mil. Kč

Svěřte nám i Vy klíče od Vaší nemovitosti a my Vám ji dobře prodáme
Zavolejte, přijedeme…

tel. +420 318 630 850, 602 607 982
Dlouhá 90, Příbram III, druhý dům pod Svatohorskými schody (vchod do dvora)

www.realitypintner.cz, info@realitypintner.cz

Ryze česká rodinná realitní kancelář 
35 let v Příbrami

Tradice – Jistota – Korektnost

Výběr z nabídky:
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Od školního roku 2025/2026 se mohou pohybově nadaní žáci se zájmem o sport, zejména pak 
volejbal, opět zařadit do sportovních tříd ZŠ pod Svatou Horou. Budoucí šesťáci tak mohou spojit 
vzdělání s rozšířenou sportovní přípravou, která zahrnuje zvýšený počet hodin tělesné výchovy, 
specializované hodiny volejbalu a ranní sportovní tréninky. Díky spolupráci se sportovními kluby 
TJ Baník Příbram a VK Trox Příbram dochází k propojení školního a klubového sportu. Zařazení 
do sportovní třídy je podmíněno výkonnostními testy, které prověří pohybové dovednosti, 
obratnost a sílu. Testování se uskuteční 10. dubna od 15.00 a zaměřuje se na ovládání míče 
(dribling, házení, chytání), rychlost, vytrvalost a obratnostněsilové prvky (přeskoky přes švi
hadlo, skok z místa, hod medicinbalem). Sportovní třídy poskytují také možnost individuálního 
vzdělávacího plánu pro mimořádně talentované sportovce. Více informací je na webu 1zspb.cz.

S Gabriela Dvořáková 
ZŠ pod Svatou Horou 

V dubnu proběhnou zápisy 
do sportovních tříd ZŠ pod Svatou Horou

Vezměte Příbramskou filharmonii na buben
Příbramská filharmonie potřebuje nové tympány a vypsala donátorskou kampaň na portálu Donio.cz. 

Orchestr shání finance na nákup dvou tympánů velikosti 26 a 29 palců v měděném provedení. „Téměř sto 
let starý nástroj, se kterým filharmonie koncertuje doposud, již není možné kvalitně naladit, natož měnit jejich 
ladění během jedné skladby,“ vysvětlil za Příbramskou filharmonii Martin Čermák. Za své příspěvky mohou 
dárci získat některou z cen – placky, CD nebo permanentku na všechny letošní koncerty. „V nabídce jsou 
ale i odměny exkluzivní – můžete si zkusit orchestr dirigovat, nebo si dokonce naši Příbramskou filharmonii 
objednat. A štědrý mecenáš či mecenáška si může staré tympány odvézt,“ dodal Martin Čermák. Přispět lze 
nejen přes Donio.cz, ale také při Jarním koncertu, který se koná 15. dubna od 18.30 v Aule ZŠ Jiráskovy sady.

inzerce

Přednáška 
pro sluchově 
znevýhodněné

Dne 23. dubna od  10.00 se uskuteční 
přednáška na téma Použití nových slucha
del a co od nich očekávat. Povede ji odbor
ník a  technik Jaroslav Paur. Po  přednášce, 
která se koná na  adrese Žežická 193 (tel. 
603  570  340), následuje poradenský den 
zaměřený na kompenzační pomůcky a pora
denství. Akci pořádá Centrum pro neslyšící 
a nedoslýchavé pro Prahu a Středočeský kraj, 
pobočka Příbram.

Bedna  
je v Příbrami 15 let

Osmého března si nízkoprahové zařízení pro 
děti a mládež Bedna připomnělo 15 let od svého 
založení. Oslavu narozenin pro veřejnost si 
tým Bedny naplánoval na 28. února. Setkání 
se konalo v Junior klubu. Pozvání na oslavu při
jalo na pět desítek kolegů z návazných služeb 
a dalších institucí, příbramští i krajští úředníci, 
místní zastupitelé i hosté z vysoké politiky – 
poslankyně parlamentu ČR Věra Kovářová 
a senátor Petr Štěpánek, a také dobrovolníci, 
mecenáši a podporovatelé. „Od 8. března 2010 
bylo se službou NZDM Bedna v kontaktu 2001 
dětí a mladých lidí, tolik lidí zhruba žije v ma
lebném Bohutíně,“ uvedl na začátek proslovu 
Ľubomír Lupták, ředitel spolku Ponton, který 
NZDM Bedna provozuje. Služba byla během 
uplynulých let klientům dostupná 3155 dní, 
na pozicích sociálních pracovníků se za patnáct 
let vystřídalo 25 lidí.

Návštěvní dny v MŠ Školní
MŠ Školní chystá návštěvní dny, které se uskuteční každou dubnovou středu od 10.00 do 11.00. 

Rodiče se mohou seznámit s prostředím školky, pedagogy a získat odpovědi na své dotazy. „Chceme 
rodičům umožnit, aby si školku mohli prohlédnout a lépe se rozhodli, zda je pro jejich dítě tou správnou 
volbou,“ uvedla ředitelka Romana Plecitá. Více informací a virtuální prohlídku najdou zájemci na webu 
msskolnipb.cz. Zápis do školky se uskuteční 6. května 2025.
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KRÁTCE

S Aktuality zpracoval: Stanislav D. Břeň

V MŠ Bratří Čapků 
pořádají Den 
otevřených dveří

MŠ Bratří Čapků pořádá 15. a 16. dubna Den 
otevřených dveří. Zájemci budou mít možnost 
navštívit obě budovy školky, a  to na  adre
sách Bratří Čapků 278 a 235, vždy od 10.00 
do 11.00. Rodiče i děti si budou moci prohléd
nout prostředí školky, seznámit se s  učiteli 
a získat podrobné informace o vzdělávacím 
programu. Pro nejmenší návštěvníky bude 
připraven program se zábavnými aktivitami. 
Součástí prohlídky bude také návštěva přírodní 
školní zahrady, která je vybavena moderními 
venkovními herními prvky. MŠ každoročně 
pořádá letní a zimní školu v přírodě, exkurze 
do přírody, muzeí a na další zajímavá místa, 
keramické dílny nebo organizuje sportovní 
aktivity. Podrobnosti jsou na webu msbc.cz.

inzerce

Místní organizace Českého rybářského 
svazu uspořádala na začátku února rybář
ský ples, který se konal v kulturním domě. 
Součástí akce byla i tombola, jejíž část si 
mohli výherci vyzvednout následující 
neděli v areálu organizace. Zároveň zde 
probíhal také výdej živých ryb. V únoru se 
rybáři zaměřili na úklid Vysokopeckého 
rybníka. Během brigády byl odstraněn od
pad z břehů, proběhla prořezávka stromů 
a veškerý biologický i komunální materiál 
byl odvezen na určené stanoviště ve spolu
práci s obcí. Díky ledové pokrývce na hla
dině se práce podařilo provést efektivněji. 

Na začátku března se ve sportovní hale 
konaly celorepublikové závody v  rybo

lovné technice, kterých se zúčastnilo bezmála sto dětí. Slavnostního zahájení se zúčastnil 
předseda SUS Dušan Hýbner a vedoucí odboru mládeže Jiří Eichler. Závody vyvrcholily za pří
tomnosti starosty města Příbram Jana Konvalinky a předsedy příbramské MO Jaroslava Hadravy. 
Soutěžící obdrželi ceny od sponzorů a poděkování patřilo i organizátorům a rozhodčím za hladký 
průběh akce. Druzí se umístili reprezentanti domácího oddílu z Příbrami, kteří podlehli pouze 
týmu z Vimperka. Vítězné týmy se připravovaly na mistrovství republiky, které se uskutečnilo 
v Budišovce nad Budišovkou (podrobnosti v Kahanu 5/2025).

S Petr Doležal 
Český rybářský svaz, místní organizace Příbram

Aktivity místního rybářského svazu
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Hazardní průmysl v Příbrami prošel za po
slední roky významnými změnami. Od zavedení 
přísnějších regulací v roce 2017 došlo k poklesu 
počtu provozoven i ke změně struktury hráčů. 
Před deseti lety byly v Příbrami vysoké stovky 
výherních hracích přístrojů (VHP) nebo video
loterijních terminálů (VLT). Dlouhodobý spole
čenský tlak na regulaci hazardu se tehdy přetavil 
v legislativní změny, které vedly mj. k tomu, že 
hazard na svém území mohly více regulovat také 
obce. Některé se rozhodly pro plošný zákaz, jiné 
z hazardu v podstatě žijí do dneška a výrazně tě
mito příjmy plní městské pokladny. Pro ilustraci 
ústupu hazardu v kamenných hernách lze uvést, 
že kolem roku 2010 bylo v celém Česku přes 
100 000 legálních automatů, v loňském roce 
to byla zhruba pětina. 

STOVKY AUTOMATŮ
Příbram patřila mezi města, kde byla vysoká 

koncentrace VLT i VHP. V době „největší slávy“ 
zde obecní vyhláška obsahovala desítky míst, kde 
šlo provozovat VHP. Další automaty, VLT, povo
lovalo ministerstvo financí. Zmiňované noveli
zace legislativy vedly k tomu, že i v Příbrami se 
vedla dlouhá veřejná a politická debata o tom, zda 
a v jaké míře hazard povolit. Byly patrné nejrůz
nější zájmy. Někteří zastupitelé tehdy uváděli, že 
do městské pokladny plynou velké peníze, které 
lze použít na rozvoj Příbrami. Jiní namítali, že jde 
o „krvavé diamanty“, které v některých přípa
dech znamenají lidské a rodinné tragédie a mají 
výrazný dopad třeba na počet exekucí. Do toho se 
projevovaly zájmy a pohledy provozovatelů he
ren na tzv. povolených adresách, pronajímatelů 
nemovitostí, kde tyto podniky sídlily, adiktologů, 
politiků nebo jednotlivců, které hazard pozname
nal osobně, ale i třeba i sportovních klubů, které 
dostávaly část peněz z hazardu. 

Před zhruba deseti lety dostávala Příbram 
z hazardu do městské pokladny 25–30 milio nů 
korun ročně. Podle tehdejších odhadů to zna
menalo, že zdejší hráči museli do  automatů 
vložit okolo půl miliardy korun ročně. To dělalo 
přibližně 15 000 korun na osobu od kojenců 
po starce. Hra byla už tehdy možná pouze pro 
osoby starší 18 let, a především drtivá většina 
lidí do kasin a heren nechodila. Znamenalo to, 
že příbramští hráči museli do automatů dávat 
vysoké desítky až stovky tisíc ročně. Už tehdy 
se vedla debata, zda tito lidé mají na kratochvíli 
peníze. 

ZMĚNA HERNÍHO TRHU
Dnes je situace zcela odlišná. Svědčí o tom 

skutečnost, že hazard se už nestává politic
kým tématem, a tak poslední platná vyhláška 
je z roku 2019 (č. 8/2019). Přičemž v časech 
„rozkvětu“ heren v Příbrami se aktualizovala 
podstatně častěji. Nyní je v ní napsaných šest 
adres, kde je možné provozovat hernu nebo 
kasino. Ale ve skutečnosti tyto podniky fungují 
pouze na třech z nich – Pb VII/249 a 250 a v Pb 
IV/264 (dvě herny a jedno kasino s celkem 100 
automaty a šesti místy pro živou hru). Ostatní 
provozovatelé, byť by mohli hazard dále provo
zovat, zavřeli. A týká se to i velkých kasin, jaké 
třeba fungovalo ještě před dvěma lety v nákup
ním centru Stop Shop ve Zdaboři. 

Nelze ale říci, že by šlo o výsledek nezájmu 
o hazardní hru. Čísla hovoří jasně. Podle Fi
nanční správy Češi vloni prosázeli téměř bilion 
korun. Tato suma zahrnuje i  kurzové sázky, 
loterie nebo živé hry jako ruletu, kostky či po
ker. Dominantní podíl (téměř 80 %) připadá 
na  technické hry, což zahrnuje VLT či VHP. 
Částka je to obří a pro představu lze uvést, že 
příjmy státního rozpočtu celé ČR v roce 2024 
činily bezmála dva biliony korun. Na druhou 
stranu je nutno poznamenat, že tyto výdaje 
zahrnují opakované sázky stejných peněz, což 
může vést k nadhodnocení celkového objemu 
vsazených prostředků. Je třeba též zmínit, že ze 
zákona musí provozovatelé vyplatit určitý podíl 
na výhrách a u automatů se pohybuje nad 90 % 
(u loterijních her nebo kurzových sázek jsou 
poměry nižší). Například vloni provozovatelé 
technických her vyplatili na výhrách 740 miliard 
korun a na dani z hazardu odvedli přes 21 mi
liard korun (od loňského roku mj. platí, že dani 
z příjmu podléhají čisté příjmy z hazardních her 
převyšujících 50 000 korun, což se tedy týká 
i hráčů samotných).

LÁKAVÉ ONLINE HRANÍ
Rozpor mezi výší prosázených peněz a vý

razným snížením počtu kamenných heren 
v mnoha městech včetně Příbrami lze vysvět
lit jednoduše. Hráči se přesunuli do online he
ren. Tento trend byl očekávatelný, ale výrazně 
jej prohloubila doba pandemie. Už tehdy sice 
fungovala přísnější regulace hazardu a hráči 

se museli v hernách registrovat, ale část svých 
potřeb si lidé najednou navykli realizovat 
v digitálním světě. A hazard nezůstal stranou. 
Ostatně někteří provozovatelé, kteří měli před 
téměř deseti lety v Příbrami stovky automatů 
v desítkách heren a kasin, dnes umožňují také 
online hraní. 

Zástupci organizací, které se zaměřují na po
moc s gamblerstvím, zmiňují, že v digitálním 
prostředí lidé prohrávají vyšší sázky. Např. Sana
nim na svém webu uvádí příběh Radany závislé 
na hraní s dluhy ve výši 800 000 korun. A mj. zde 
stojí: „Větší finanční propady poté nastaly, když 
zjistila, že nemusí do kasina osobně, ale může hrát 
z mobilního telefonu. Začala se dostávat do dlu
hové pasti, kdy ji uháněly společnosti ohledně 
termínů splátek. Oddalovala je, ‚lepila‘ jednu 
splátku druhou a dostala se takto do spirály, ze 
které nebylo východisko. Nakonec vše přiznala ro
dičům a ti ji finančně podpořili. Podmínkou bylo, 
že vyhledá odbornou pomoc. Takto začala 1. etapu 
ambulantní léčby v našem zařízení.“

REJSTŘÍK VYLOUČENÝCH OSOB BYL KLÍČOVÝ
V oblasti regulace hazardu bylo v posledních 

téměř deseti letech podniknuto mnoho kroků. 
Nejvýznamnější bylo asi zavedení Rejstříku vy
loučených osob z účasti na hazardní hře. Do něj 
jsou z moci úřední zapisovány osoby splňující 
podmínky stanovené zákonem o hazardních 
hrách. Patří mezi ně příjemci dávek hmotné 
nouze, osoby s nimi společně posuzované, je
dinci s uloženým zákazem hazardních her či 
soudně nařízenou léčbou závislosti. Dále sem 
spadají osoby v insolvenci a od 1. července 2022 
i ti, kteří neplní vyživovací povinnost vůči ne
zaopatřenému dítěti, jemuž bylo přiznáno ná
hradní výživné.

Ministerstvo financí provádí zápis a výmaz 
údajů v rejstříku na základě informací získa
ných z  databází ministerstva spravedlnosti 
a  ministerstva práce a  sociálních věcí nebo 
přímo od  soudů. Kromě osob zapisovaných 
z moci úřední se do rejstříku mohou nechat za
psat i ti, kteří o to sami požádají. Tato možnost 
slouží zejména lidem s potřebou chránit se před 
negativními důsledky hazardního hraní např. 
kvůli vlastní závislosti nebo obavám ze ztráty 
finanční stability.

Dalším velmi důležitým krokem byla nutnost 
registrace, ověřování totožnosti v kamenných 
i online hernách a zřizování uživatelských kont. 
Pro některé potenciální hráče jde o práh, který 
nechtějí překračovat. Praxe, nikoliv nutně v Pří
brami, ale ukazuje, že do některých heren se lze 
dostat i na nejrůznější „univerzální“ hráčské 
karty nebo bez kontroly. Ostatně Institut pro 
regulaci hazardních her, který sdružuje provo
zovatele heren, kasin či sázkových kanceláří, 
upozorňuje na nelegální trh. Podle tohoto zdroje 
má hodnotu téměř sedmi miliard korun, kdy stát 
každoročně přichází o dvě miliardy na zdanění. 

Hazard se přesunul hlavně do mobilů
V posledních letech zažila Příbram významné změny, které ovlivnily herní průmysl i samotné hráče. Zavedení regulací vedlo 
k tomu, že počet provozoven se snížil na minimum. To však neznamená zásadní útlum hráčské vášně, protože hazard se z velké 
části přesunul do digitálního světa.

Město a peníze z hazardu

Do obcí, kde se nacházejí herny a kasina, 
směřuje přibližně polovina celkových 
příjmů ze zdanění hazardních her. Celo
republikově jde o zhruba deset miliard 
korun. V Příbrami byly k 19. březnu 2025 
v provozu dvě herny a jedno kasino, v nich 
je 100 koncových zařízení technické hry 
a šest pro živou hru. Z pohledu daňových 
příjmů město získalo vloni téměř 16,5 mi
lionu korun jako daň z technických her 
neprovozovaných prostřednictvím in
ternetu. O rok dříve to bylo 37,5 milionu 
korun, v roce 2022 přibližně 31 milionů 
korun a v roce 2021 18,5 milionu korun. 
Na správním poplatku tzv. za automat se 
vloni vybrala částka 27 000 korun, při
čemž nejvíce za posledních 20 let to bylo 
v roce 2008 (7 281 300 korun). To samo 
o  sobě vypovídá o  razantním poklesu 
množství provozovaných automatů. 
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MÉNĚ NÍZKOPŘÍJMOVÝCH NÁVŠTĚVNÍKŮ
V závěru se podíváme, jak se na podnikání 

v oblasti hazardu přímo ve městě dívají samotní 
provozovatelé. Aktuálně jde o dvě společnosti, 
které provozují tři legální kasina. 

Podle Barbory Neumannové, zástupkyně 
firmy Gelp, která v Příbrami provozuje Casino 
Magic Planet, se od zavedení regulací snížil po
čet nízkopříjmových návštěvníků, což vnímá 
jako pozitivní dopad opatření. „Naši provozovnu 
navštěvují zákazníci napříč věkovými skupinami 
i sociálními vrstvami. Od zavádění opatření pro 
regulaci hazardu, odstartovaných v roce 2017, 
se ale významně snížil počet takzvaných nízko
příjmových návštěvníků,“ uvedla.

Miloslav Bohůnek, manažer rozvoje podni
kání společnosti CEC Praha, provozovatele sítě 
Star Casino, upozornil na rostoucí využívání 
nástrojů sebeomezujících opatření: „Aktuální 
novinkou je tlačítko panic button, kterým se může 
účastník na hazardních hrách vyloučit na dobu 48 
hodin nebo zapsat do rejstříku vyloučených osob 
se zákazem po dobu jednoho roku. Toto omezení 
pak platí u všech provozovatelů hazardních her 
v rámci celé České republiky.“ Novinka je sou
částí nového zákona o hazardních hrách, který 
vstoupil v platnost 1. ledna 2024. Barbora Neu
mannová vedle tlačítka panic button zmiňuje 
možnost nastavení finančních limitů povole
ných výdajů nebo vymezenou dobu hraní: „Prů
běžně také provádíme školení našeho personálu 
v rozpoznávání problémového hráčství. Naším 
cílem není, aby náš návštěvník skončil v exekuci, 
a proto také v rámci projektu Zodpovědné hraní 
spolupracujeme s organizacemi, které nabízejí 
pomocnou ruku těm hráčům, kterým se sázení 
vymyká z rukou, a jejich blízkým.“ Hráči jsou 
podle ní dnes informovanější a uvědomělejší 
ohledně potenciálních rizik. Miloslav Bohů
nek mluví v této souvislosti rovněž o projektu 
Zodpovědné hraní pod patronací Institutu pro 
regulaci hazardních her. „Odpovědnost našich 
zákazníků prošla velkou změnou, a to díky mož
nostem si nastavit veškerá dostupná sebeomezu
jící opatření nebo se úplně vyloučit ze hry, a díky 
nim tak mohou lépe ovládat svoje emoce a vlastní 
finanční prostředky,“ dodal.

 O jaké typy automatů nebo her mají zákaz
níci největší zájem? „Někteří naši návštěvníci 
preferují interakci a osobní kontakt živé hry, 
druzí zase hraní her prostřednictvím technického 
zařízení. Rozdíly mezi hraní VHP a VLT jsou dané 
oblíbeností jednotlivých her. Naše provozovna 
pravidelně pořádá pokerové turnaje, které jsou 
u nás velmi oblíbené, a hráči je podle našich 
informací vnímají více jako vědomostní hru 
a společenský zážitek,“ informuje Barbora Ne
umannová. „Provozujeme jak kamenné pobočky 
kasin a heren, tak vlastní online platformu, kde 
každá z nich má svou vybranou klientelu. Někdo 
raději preferuje kamenné pobočky v prostředí 
s živou atmosférou samotných hazardních her 
za účasti obsluhy a dalších zákazníků a někdo 
upřednostňuje online hry s určitou mírou anony
mity například v domácím prostředí,“ upřesnil 
Miloslav Bohůnek. Podle informací ze společ
nosti Gelp hraní v kamenných hernách v po
sledních letech výrazně pokleslo. V současností 
více než 52% podíl na trhu hazardních her při
padá na online hazard, na jehož regulaci nemají 
obecní vyhlášky žádný vliv. 

REGULACE A DOPAD NA PODNIKÁNÍ
„Většinu našich zákazníků tvoří dlouhodobí 

návštěvníci. Odliv návštěvníků jsme zazname
nali u těch zákazníků, kterým se nelíbila nasta
vená opatření pro regulaci hazardu spočívající 
v povinné registraci, prokazování totožnosti, za
mezení vstupu osob evidovaných v Rejstříku vy
loučených osob a další změny s regulací hazardu 
spojené,“ komentovala vliv regulací na byznys 
Barbora Neumannová. Díky postupnému sni
žování počtu otevřených provozoven si podle 
ní lidé, kteří tento druh zábavy vyhledávají, na
cházejí cestu právě do této provozovny. 

Kriminalita, rušení nočního klidu nebo vše
obecné narušení bezpečnosti obyvatel a  jiné 
nešvary z let předchozích jsou podle Miloslava 
Bohůnka minulostí: „Provozování legálních he
ren se za posledních pár let radikálně změnilo 
a s tím i chování našich zákazníků, kteří musí 
projít řádnou registrací a mnoha dalšími opatře
ními až po samotné opuštění provozovny, která 
je po celou dobu monitorována kamerami i se 
zvukem. Těch opatření je v návaznosti na zákon 
o hazardních hrách opravdu mnoho a to přispělo 
k výraznému zlepšení vnímání prostřednictvím 
veřejného mínění.“ Současně ale upozornil, že se 
zmíněné netýká tzv. černých provozoven, a po
kračoval: „Správně nastavená obecně závazná 
vyhláška, která dobře a kvalitně reguluje legální 
provozovatele hazardních her, nedává šanci v pří

padě úplného zákazu vytvářet prostředí pro šedou 
zónu černých provozoven, které jsou aktuálně na
příč Českou republikou obrovský problém, a celní 
správa má tak těžkou hlavu, jak tento nešvar eli
minovat. Proto je třeba kvalitně komunikovat 
napříč všemi městy a obcemi, tam kde jsou ještě 
hazardní hry povoleny, aby samospráva dostá
vala přesné informace, jak přísná jsou dnes pra
vidla pro provoz legálních provozovatelů.“ 

Barbora Neumannová vidí pozitivní přínos 
platné obecně závazné vyhlášky: „Současná re
gulace eliminuje nelegální formy hazardu a záro
veň umožňuje zodpovědné provozování legálních 
her. V současné době nepovažujeme za nutné na
vrhovat jakékoli změny, neboť vyhláška plní svůj 
účel a současně se přirozenou cestou, bez nutnosti 
měnit obecně závaznou vyhlášku, počet provo
zoven na území města snížil.“ Miloslav Bohůnek 
doplnil: „Příbram v současné době prochází sebe
regulací samotných provozovatelů, kde z aktuál – 
ně platné Obecně závazné vyhlášky z roku 2019, 
která je adresná a umožňuje provoz na šesti adre
sách, se nyní provozuje pouze na třech adresách, 
takže se žádná expanze provozovatelů nekoná 
a ani v budoucnu konat nebude.“

S Stanislav D. Břeň

Hazard v Příbrami pohledem adiktoložky

Hazard v Příbrami se nyní nijak neliší od hazardu napříč Čes
kou republikou, protože většina běžných hráčů z kamenných 
provozoven se přesunula do online prostředí. To znamená, že 
regulace počtu heren a automatů, pandemie i dynamický roz
voj online prostředí nahrávají online hazardu. Proměňuje se 
i online prostor, kde provozovatelé mohou okamžitě reagovat 
na změny u cílové skupiny a novinky cílit na ještě nezapojené 
nebo méně početné skupiny potenciálních hráčů a sázkařů. 
V online hráčském světě je riziko závislosti obrovské – hra je 
dostupná kdykoliv a kdekoliv, stejně jako možnost ji dofinan
covat online půjčkou a podobně.
Mladí lidé, pro které je online prostředí zcela běžné, jsou nyní 
nejpočetnější hráčskou skupinou. Herny nebo kasina jsou pro 

ně pouze jednorázovým zážitkem, nenabízejí totéž, co online sázky. Hraní se někdy přesouvá 
i zpět do hospod, ale v úplně jiné podobě – s partou, avšak každý na svém telefonu.
Co se týká regulace, v některých případech je funkční, ale je nutná i motivace samotného hráče – 
tzv. seberegulace, kterou nabízejí provozovatelé (omezení času, výše sázek, přerušení hry) nebo 
úplné vyloučení na vlastní žádost z možnosti hrát hazardní hry. Je nutné, aby společnosti tyto 
zákonem stanovené podmínky lépe prezentovaly, a naplňovaly tak zákon.
Kde je naopak regulace zcela minimální, je reklama – ať už neadresná v časopisech, na doprav
ních prostředcích apod., nebo zcela konkrétní bonusy určené začínajícím hráčům a věrnostní 
bonusy. Dalším tématem je téměř neomezená reklama hazardu spojená se sportem či osob
nostmi propagujícími hazard, jak bylo vidět například ve všech televizních přenosech během 
loňského MS v hokeji. A influenceři, kteří cílí především na mladé lidi, mají stále obrovský vliv 
a reklamní dosah.
Prevence pravděpodobně není dostatečná. Programy pro děti na základních školách jsou sice 
zaměřeny všeobecně, což je naprosto v pořádku – pevný hodnotový žebříček a zdravá osobnost 
jsou méně náchylné k jakýmkoliv závislostem. Pokud jde ale o širokou veřejnost, populárních 
článků o hazardním hraní, jeho rozvoji a dopadech je minimum. Existují i aplikace nabízející 
kontrolu a pomoc pro hráče, ale povědomí o nich je minimální, stejně jako zájem hráčů – protože 
„je to přece jen hra, o nic nejde, hraje každý…“ A co pomoc? Adiktologické ambulance jsou sice 
dlouhodobě přeplněné, ale pomoc existuje – i když někdy s pořadníkem nebo ve formě, která je 
hráčům blízká, tedy v online prostoru.

S Hana Vavřincová 
Centrum adiktologických služeb Magdaléna Příbram
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Svět hazardu a hazardních her se v čase značně 

proměnil. Dnes již nejsou v kurzu zakouřené sa
lonky hospod s blikajícími automaty. Menší ob
libě se těší i klasická kasina. Novým prostředím 
pro hazard se stal kybernetický prostor, ve kte
rém je možné hrát nekonečné množství her 
a bohužel, prohrát i nekonečné množství peněz. 
S přesunem do online prostoru se značně vytrácí 
možnost kontroly a dohledu nad tím, kdo, kde 
a co hraje. Jen pro zajímavost – poslední údaje 
ukazují, že se do kyberprostoru přesunulo už 
více než 60 % hráčů.

Město na regulaci hazardu na svém území po
chopitelně pamatuje. Máme vyhlášku č. 8/2019, 
ve které se stanovuje, co se smí hrát, a hlavně 
kde. Jsou povoleny adresy, kde mohou herny být. 
V současnosti jsou provozovány pouze na těchto 
adresách: PB VII/249 a 250 a PB IV/264.

Není třeba dlouze diskutovat nad škodlivostí 
a potenciální nebezpečností hráčství. Je popsáno 
mnoho případů, kdy závislí gambleři zruinovali 
život nejen sobě, ale i svému okolí. Závislost 
na hraní je srovnatelná se závislostí na drogách či 
alkoholu a umí být pro člověka stejně devastující. 
Je proto rozhodně dobře, že se jak na státní, tak 
na naší lokální úrovni hazard reguluje.

Zajímavou kapitolou hazardu jsou i příjmy 
plynoucí do obecních pokladen. Bylo by pokry
tecké toto nepřiznat, byť se v čase jedná o stále 
menší a menší sumy peněz. Asi největší příjem 
z hazardu měla Příbram v roce 2023, kdy se 

podařilo inkasovat téměř 37,5 milionu korun. 
V loňském roce to bylo díky změně legislativy 
„jen“ 16,4 milionů. Za poslední „pětiletku“ se 
díky zde provozovaným hernám a kasinům v roz
počtu objevilo asi 120 milionů korun. A to není 
zrovna málo peněz. 

Tak jako všechno na světě by měl být i hazard 
v rovnováze. Nechť hrají ti, kteří si mohou dovolit 
pravidelně přicházet o sumy peněz. Obzvláště 
když tím pomáhají plnit městskou kasu. Naopak 
nebezpečné hraní musí být systémově zne
možněno těm, kteří žijí z dávek, mají exekuce, 
jsou mladiství nebo mají sklony k závislosti či 
rezignovali na základní pojmy finanční gramot
nosti. Je naivní myslet si, že úplný zákaz hazardu 
(prohibice) způsobí jeho konec. Způsobí jen jeho 
přesun do šedočerné zóny, kde je jakákoliv kont
rola a prevence rizik nemožná.

ANTONÍN SCHEJBAL, ČESKÁ PIRÁTSKÁ 
STRANA

V posledních letech v Příbrami ubylo kamen
ných heren, zejména těch s výherními automaty, 
což má pozitivní dopad na naše město. Ukazatele 
naznačují, že existuje přímý vztah mezi počtem 
heren a nárůstem kriminality a dalších negativ
ních jevů. Ideální by bylo, aby kamenné herny 
v budoucnu zcela vymizely. Nicméně nejsem 
zastáncem úplného zákazu hazardu, zejména 
pokud jde o živé hry jako poker.

Novou hrozbou je přesun hazardu do online 
prostředí. Tento jev je ještě nebezpečnější, pro

tože hráči mohou hrát odkudkoli a kdykoli, což 
zvyšuje riziko vysokých proher.

Prevence je klíčová pro ochranu jednotlivců 
před hazardními i jinými závislostmi. V České 
republice však chybí celostátní preventivní pro
gram zaměřený na hazardní a problémové hráče. 
Projekty zaměřené na děti a mládež jsou vzácné 
a chybí i preventivní kampaně, které by osvět
lovaly rizika spojená s hazardem. Pro účinnou 
ochranu je nezbytné vytvořit komplexní pre
venci a osvětu v této oblasti.

JIŘÍ A PETRA NOVOTNÝCH, SVOBODA 
A PŘÍMÁ DEMOKRACIE (SPD)

V Příbrami již není mnoho heren nebo ka
sin, kde by mohli občané zkusit štěstí a „rozbít 
bank“. Chápeme, že člověk je schopen obětovat 
nějaké svoje vydělané peníze, které vsadí na co
koliv, a doufá, že svůj vklad několikanásobně 
zvýší. Ale mělo by se jednat o tzv. zdravé sázení, 
které neohrozí rodinný rozpočet. V Příbrami si 
občané mohou nejčastěji vsadit u Sazky na různé 
hry, pak zde máme sázky na zápasy apod. a v ne
poslední řadě „výherní“ automaty. Když se tak 
zamyslíme, kde si zahrát tzv. jednorukého ban
ditu, známe již jen jedno místo v Příbrami, jinak 
většina heren již v Příbrami nefunguje a nahra
dily je jiné podniky. Musíme vzít i v úvahu, že 
pro většinu sázek musí být člověk zaregistrován 
a mít hráčskou kartu. Ovšem v případě Sazky to 
nutné není, zde si občan může na terminálu vsa
dit, pokud je mu více než 18 let. Zde bychom až 
tak zásadní problém neviděli. Problém spočívá, 
díky neustálému vývoji nových technologií, 
v přesunu hazardu do virtuálního, tedy online 
světa. Tady je pak mnohem větší pravděpodob
nost, že i mladistvý či nezletilý, bude využívat 
hráčský účet někoho jiného, dospělého. V tomto 
případě to lze již těžko kontrolovat.

Hazard sám o sobě by nebyl tak škodlivý, po
kud by se riskovalo v rozumné míře. V opačném 
případě může hráčská vášeň člověka zcela pohl
tit, stane se závislým a již není schopen kontroly 
sám nad sebou a dochází následně k tomu, že se 
dostává do kolotoče dluhů, což často vede k roz
padu rodiny a v této situaci mnohdy nastává pá
chání trestné činnosti, a to ve spoustě případech 
končí odnětím svobody. 

Jako u všech závislostí, i zde je nejlepší vůbec 
s hazardem nezačínat. Pokud by se veřejně řešila 
otázka, zda zcela eliminovat hazard v Příbrami, 
rozhodně bychom byli pro tuto eliminaci. Hráč
ská vášeň v hazardu s sebou nese více negativ 
než pozitivních přínosů. Krásně o tomto tématu 
hovoří primář Karel Nešpor, český psychiatr spe
cializovaný na léčbu návykových nemocí, mezi 
které právě „hazard“ patří.

S Rubriku zpracoval:
Stanislav D. Břeň
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inzerce

Rozbít bank
V každém vydání Kahanu přinášíme čtenářům a čtenářkám rubriku Anketa, která přibližuje názory zastupitelských klubů na dané 
téma. V tomto vydání jsme se ptali: Jak hodnotíte situaci s hazardem v Příbrami? Zveřejňujeme reakce těch zastupitelských 
klubů, které na výzvu reagovaly, a to v abecedním pořadí od A k Z. 
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CO VÁS VEDLO K TOMU, ŽE JSTE SE ROZHODL 
UJMOUT FUNKCE VEDOUCÍHO MĚSTSKÉ 
REALITNÍ KANCELÁŘE?

Zprvu jsem ani neuvažoval o tom, že bych 
se do vyhlášeného výběrového řízení přihlá
sil. Primárně jsem cítil, že mé stávající pracovní 
zkušenosti nezahrnují tak hlubokou znalost 
správy veřejného majetku. Až následně, kdy 
jsem si opatřil více informací o Městské realitní 
kanceláři a částečně se seznámil s obsahem čin
nosti Městské realitní kanceláře, usoudil jsem, 
že zde mohu plnohodnotně uplatnit své stá
vající pracovní i odborné zkušenosti. Byla to, 
podle mého vnímání, souhra správných oka
mžiků a rozhodnutí.

S JAKÝMI PRIORITAMI JSTE DO ÚŘADU 
NASTOUPIL A KTERÉ ZMĚNY PLÁNUJETE 
REALIZOVAT?

Primárně pro mě bylo nutné detailně se se
známit s  celkovou činností Městské realitní 
kanceláře. Před vstupem do výběrového řízení 
jsem zjišťoval informace k činnosti Městské rea
litní kanceláře, ale zvenku se komplexně ne
dozvíte, čím vším se Městská realitní kancelář 
zabývá a co všechno a v jaké hloubce řeší. Nyní 
když jsem navnímal činnost kanceláře a nalezl 
jsem úzká hrdla, je možné stanovovat priority, 
se kterými se musíme v rámci Městské realitní 
kanceláře vypořádat. 

A JAKÉ TO TEDY JSOU? 
Předně bylo nejnutnější, abych stabilizoval 

personální obsazenost a odstranil interperso
nální problémy, které pramenily především 
z  každodenního kontaktu s  klienty a  řešení 
potíží spjatých se správou bytového fondu. 

Následně bylo nutné, abychom přesně iden
tifikovali, v jakém stavebnětechnickém stavu 
se nacházejí spravované nemovitosti. Laickým 
pohledem lze sice zhodnotit stávající stav ne
movitostí, avšak důležité je mít k  dispozici 
plnohodnotné zevrubné posouzení, ze kte
rého vyplynou všechny nebo alespoň většina 
problémů, které bude nutné v následujících 
letech řešit. Proto Městská realitní kancelář se 
souhlasem rady města provádí analýzy staveb
nětechnického stavu vybraných budov, které 
má kancelář ve správě. Na jejich základě bude 
možné stanovit harmonogram prací, včetně 
budoucích investic. 

Také bylo nutné zefektivnit samotnou čin
nost Městské realitní kanceláře, například při 
zveřejňování záměrů k  pronájmu nebo při 
prezentaci nabídek. V současné době kancelář 
vyjednává s dodavatelem webu města Příbram 
a také s dodavatelem Portálu občana Příbram 
a snaží se zpřístupnit své služby širšímu spektru 
občanů Příbrami. 

V neposlední řadě bylo nutné znovu rozpo
hybovat spolupráci Městské realitní kanceláře 
s vybranými odbory městského úřadu, jako 
je například Odbor sociálních věcí a zdravot
nictví, či příspěvkovými organizacemi, jako je 
Centrum sociálních a zdravotních služeb města 
Příbram. Jsem nesmírně rád, že jsme si s vede
ním obou organizací „sedli“ a podařilo se nám 
otevřít společná témata, na kterých můžeme 
spolupracovat. V tomto ohledu máme plnou 
podporu vedení města Příbram. 

CO VNÍMÁTE ZA NEJVĚTŠÍ PROBLÉMY 
ČI PŘEKÁŽKY PŘI SPRÁVĚ MĚSTSKÉHO 
BYTOVÉHO FONDU, KTERÝ ČÍTÁ PŘIBLIŽNĚ 
600 BYTŮ? 

Abych upřesnil, co spravujeme, je nutné 
uvést, že Městská realitní kancelář má pod 
správou více než 23 bytových domů s  více 
než 600 byty. Takže problémy či překážky se 
netýkají jen bytů, ale také celých budov. Jaké 
jsou hlavní potíže? Nejčastějšími problémy jsou 
opravy. V průběhu času dochází k opotřebení 
materiálu, což vede k nutnosti výměny. Nej
častěji se jedná o okna, dveře, topná tělesa, sa
nitární techniku, uzávěry vody, podlahy, bílou 
techniku a podobně. 

KDO MÁ PAK NA STAROSTI OPRAVY 
A MODERNIZACE? 

Městská realitní kancelář má k dispozici užší 
spektrum společností, se kterými lze jednotlivé 

údržby realizovat. Dostáváme se ale do fáze, 
kdy staří harcovníci odcházejí a na jejich místo 
nenastupuje nikdo jiný. V tomto ohledu již za
číná být těžké najít adekvátního partnera, který 
by mohl potřebné opravy ihned realizovat. Dů
raz kladu na slovo „ihned“. Ve většině případů, 
jak jsem zmiňoval, se opravy týkají věcí, které 
nesnesou odkladu a je potřeba je vyřešit oka
mžitě. Přeci jen nechceme, aby jeden nájemník 
vytápěl přes víkend druhého nájemníka. 

CO SE S TÍMTO STAVEM DÁ DĚLAT? 
Snažíme se rozšířit spektrum spolupracov

níků, kteří by s  Městskou realitní kanceláří 
spolupracovali a  byli ochotni přijímat takto 
malé a nahodilé objednávky. Dále při realizaci 
větších projektů, jako jsou například výměna 
vzduchotechniky nebo instalace elektronic
kého požárního systému, hledáme projekční 
pracovníky, kteří by nám dodali vhodné pro
jektové dokumentace. Jsou odvětví, v nichž pů
sobí jen málo odborníků. A ve většině případů 
jsou tak pracovně vytíženi, že takové „drobné“ 
projekty, jako má Městská realitní kancelář, je 
moc nezajímají. Proto neustále hledáme. 

MĚSTSKÁ REALITNÍ KANCELÁŘ SPRAVUJE 
NEJEN BYTY, ALE I NEBYTOVÉ PROSTORY. 
KOLIK JICH JE A V JAKÉM JSOU STAVU? 

Městská realitní kancelář v současné době 
spravuje 72 nebytových prostor, které se nachá
zejí v bytových domech. Zde je nutné zdůraz
nit, že ostatní nebytové prostory ve vlastnictví 
města Příbram spravuje Obor správy majetku 
městského úřadu Příbram. Co se týká nebyto
vých prostor, které má pod správou Městská 
realitní kancelář, pak lze uvést, že jejich stav 
odpovídá stavu přiměřeného opotřebení. 
Nájemci nebytových prostor mají na starosti 
běžnou údržbu a správu. Pokud se vyskytne 
nějaký problém, který nespadá již do kategorie 
„běžný“, pak Městská realitní kancelář zajistí 
nápravu.

Pro modernizaci starších bytů bychom 
potřebovali vybrat více z nájemného
Co čeká Městskou realitní kancelář pod novým vedením? Jak zefektivnit správu městského majetku, řešit nedostatek dodavatelů 
na opravy a kolik se daří vybrat na nájmu v městských bytech? Nový vedoucí kanceláře Ondřej Muravecký dále hovoří o prvních 
krocích ve funkci, stabilizaci týmu i o nutnosti důkladné analýzy technického stavu budov.

Ondřej Muravecký, MĚRK
Ve správě máme stoleté 
budovy. Abychom je udrželi 
v provozuschopném stavu, je 
nutné do nich investovat více 
času, energie i financí.



| 13 |

ROZHOVOR

PROČ NĚKTERÉ PROSTORY SPRAVUJE 
„REALITKA“ A JINÉ ODBOR SPRÁVY 
MAJETKU?

Jak jsem říkal Městská realitní kancelář, spra
vuje nebytové prostory v bytových domech. 
Odbor správy majetku spravuje prostory 
a budovy, kde se nenachází byty. Obecně toto 
rozdělení z mého pohledu dává smysl, neboť 
byty a nebytové prostory v bytových domech 
má spravovat realitka.

V DRAKOVNĚ BYL NEDÁVNO UKONČEN 
DLOUHODOBÝ NÁJEM ŽELEZÁŘSTVÍ ŘÍHA, 
KTERÉ ZDE FUNGOVALO OD ZAČÁTKU 
DEVADESÁTÝCH LET. JSOU MĚSTSKÉ 
NEBYTOVÉ PROSTORY PRONAJÍMÁNY SPÍŠE 
KRÁTKODOBĚ, NEBO PŘÍPAD V DRAKOVNĚ 
NENÍ ÚPLNĚ NEOBVYKLÝ? 

Pan Jaroslav Říha v předmětném nebyto
vém prostoru působil necelých 33 let a není 
jediný, který nebytový prostor užívá takovou 
dlouho dobu. Svou činnost se rozhodl ukon
čit na vlastní žádost. Městská realitní kancelář 
eviduje celkem šest nájemních smluv s růz
nými nájemci, které byly uzavřeny v devade
sátých letech. Dále Městská realitní kancelář 
eviduje 18 nájemních smluv, které byly uza
vřeny na přelomu milénia. Z toho jednoznačně 
plyne, že v zájmu města Příbram je uzavírat ná
jemní smlouvy na co nejdelší možnou dobu. 
Samozřejmě je to i v zájmu nájemců. Ti chtějí 
mít jistotu toho, že zainvestované finanční 
prostředky, například do úpravy nebytového 
prostoru, se jim vrátí v čase zpět. 

OSTATNĚ UŽ SE VÍ, CO BUDE 
S PROVOZOVNOU V JIRÁSKOVÝCH SADECH?

V souladu se zněním zákona o obcích vyhlá
sila kancelář 10. února 2025 záměr pronájmu 
nebytového prostoru sloužícího k podnikání. 
Zájemci měli do 26. února 2025 možnost po
dání nabídek. Do výběrového řízení se přihlá
sil jeden zájemce a výběrová komise v souladu 
s předepsanými pravidly vyhodnotila nabídku 
a podmínky, které byly uvedeny ve výběrovém 
řízení. Po vyhodnocení uchazečů předložila 
Městská realitní kancelář radě města materiál, 
na jehož základě radní vedli diskusi, která vy
ústila k rozhodnutí, co bude dále s tímto neby
tovým prostorem. 

LZE VŠEOBECNĚ ŘÍCI, JAKÝ JE AKTUÁLNÍ 
STAV BYTOVÝCH I NEBYTOVÝCH PROSTOR? 

V  daném případě nelze jednoznačně glo
bálně určit, v jakém stavu jsou všechny bytové 

i nebytové prostory. U každé budovy, bytu či 
nebytového prostoru je to individuální. Je fér 
si říci, že Městská realitní kancelář má ve správě 
budovy, které jsou více než 100 let staré. Aby
chom je udrželi v provozuschopném stavu, je 
nutné do nich investovat mnohem více času, 
energie i finančních prostředků. Naopak u bytů 
či bytových domů, které jsou výrazně mladší, 
nejsou takové investice zapotřebí. Jejich vzhled 
a funkce lze prozatím ještě jednoduše opravit. 
Nicméně, jak jsem zmiňoval, Městská realitní 
kancelář v současné době analyzuje staveb
nětechnických stav většiny budov. Po prove
dených analýzách budeme mít mnohem větší 
povědomí, v jaké kondici jsou námi spravované 
budovy. 

PROČ MĚSTSKÁ REALITNÍ KANCELÁŘ 
NEINZERUJE SVÉ PROSTORY TAKÉ 
V KOMERČNÍCH MÉDIÍCH NEBO CÍLENĚ 
NEOSLOVUJE POTENCIÁLNÍ KLIENTY? 

Jak jsem uváděl dříve, Městská realitní 
kancelář v současné době vyjednává s doda
vatelem webu města Příbram i s dodavatelem 
Portálu občana města Příbram tak, aby zpří
stupnilo své služby širšímu spektru občanů. 
Na důvody, proč Městská realitní kancelář ne
inzeruje své prostory v komerčních mediích, 
nedokážu relevantně odpovědět. Jediné, co 
nyní mohu za sebe dodat, je, že se dočkáme 
nového formátu inzerce.

PŘÍBRAM MÁ DLOUHODOBĚ OMEZENÝ 
POČET OBECNÍCH BYTŮ. VÍM, ŽE OTÁZKA 
KE ZLEPŠENÍ DOSTUPNOSTI MĚSTSKÉHO 
BYDLENÍ BY MĚLA SMĚŘOVAT SPÍŠE 
NA POLITIKY. NICMÉNĚ VY BYSTE MĚL 
NĚJAKÝ RECEPT? 

Osobně nemám žádný recept a domnívám 
se, že ani žádný recept, který by byl po chuti 
všem, neexistuje a ani existovat nebude. Téma
tem dostupného bydlení se zabývá mnoho od
borníků, kteří nebyli do stávající doby schopni 
jednoznačně určit, jakým směrem se dát. Za
jisté lze vnímat, že výstavba nových bytů je tou 
správnou cestou. Nicméně pokud se podíváme 
na ceny energií a služeb spojených s užíváním 
bytu a průměrnou výši příjmů střední třídy, pak 
musíme dospět k závěru, že na takové bydlení 
nedosáhne mnoho osob. Pomoci by tomu mohli 
jen finanční prostředky z cílených programů 
na podporu bydlení. Avšak tam je riziko, že se 
osoby stanou závislé na vnější pomoci. Pak 
bychom tu měli i další možnost, a to výstavbu 
takzvaných sociálních bytů, nebo lépe řečeno, 

bytů pro nízkopříjmové osoby. Ale ani u této 
varianty to není z mého pohledu jednoduché. 

KOLIK MĚSTO ROČNĚ UTRŽÍ ZA PRONÁJEM 
BYTŮ? 

Město Příbram v roce 2023 utržilo za proná
jem bytů 17,7 milionu korun a v roce 2024 to 
bylo již 20,7 milionu korun. 

TO JE PŘIBLIŽNĚ 35 TISÍC KORUN ROČNĚ 
NA JEDEN BYT. LZE TO PŘI SROVNÁNÍ SE 
SITUACÍ V PODOBNÝCH MĚSTECH JAKO 
PŘÍBRAM POVAŽOVAT ZA DOSTATEČNÉ?

Osobně vnímám, že obdobná situace, jako je 
v Příbrami, je i v jiných městech. 

ZA KOLIK MĚSTO PRŮMĚRNĚ PRONAJÍMÁ 
BYTY V KATEGORII STANDARD?

Městská realitní kancelář má celkem 183 
bytů kategorie standard z čehož 117 bytů je 
pronajímáno na dobu neurčitou a 66 na dobu 
určitou. Průměrná výše nájmu za metr čtve
reční u  bytů kategorie standard činí 31,10 
korun. 

STAČÍ TAKTO VYBRANÉ NÁJEMNÉ 
K MODERNIZACI STARŠÍCH BYTŮ?

V  roce 2024 provedla Městská realitní 
kancelář opravy, údržbu či modernizaci 
spravovaného majetku za více než 19,5 mi
lionu korun. Pokud dáme do poměru příjem 
z utrženého nájemného a výdajů, které byly 
vynaloženy na částečné opravy, údržbu či 
modernizaci, pak mi nezbývá než říci, že 
vybrané nájemné nestačí k  modernizaci 
starších bytů. 

JAK SE MĚSTO VYPOŘÁDÁVÁ S NEPLATIČI 
NÁJEMNÉHO?

Řešení neplatičů probíhá individuálně, 
neboť spektrum osob, se kterými Městská 
realitní kancelář spolupracuje je různorodá 
a je ovlivněna různými životními událostmi. 
V případech, kdy lze situaci řešit jednoduše, 
využívá Městská realitní kancelář přímou 
komunikaci s neplatiči. Ve složitějších pří
padech kancelář spolupracuje s  Odborem 
sociálních věcí a zdravotnictví, Střediskem 
terénních služeb a  popřípadě i  Centrem 
sociál ních a zdravotních služeb. Ve zvlášť slo
žitých případech, kdy není možné postupovat 
předcházejícími způsoby, přistupuje kancelář 
k předání věci k právnímu vymáhání. Podo
týkám, že tato varianta se pak stává pro ne
platiče nevýhodná. 

JAKÉ NÁSTROJE VYUŽÍVÁTE K PREVENCI 
DLUHŮ Z NÁJEMNÉHO?

Abychom předcházeli dluhové spirále, Měst
ská realitní kancelář v pravidelných intervalech 
monitoruje a analyzuje úhrady nájmů včetně 
souvisejících služeb. A v případech, kdy vyhod
notí, že může dojít k nemožnosti řádné úhrady 
nájmu, vyzve dotčenou osobu k osobnímu jed
nání. Potom se snažíme vyhledat tu nejvhod
nější cestu k řešení dané situace. 

S Stanislav D. Břeň

Ondřej Muravecký

Do funkce vedoucího Městské realitní kanceláře byl jmenován 1. listopadu 2024. Do té 
doby sbíral zkušenosti nejen ze soukromého, ale také ze státního sektoru. Významným 
mezníkem v jeho profesní kariéře se stalo působení na Generálním ředitelství Úřadu práce 
ČR, kde se stal vedoucím Oddělení dávek pomoci v hmotné nouzi a dávek státní sociální 
podpory (později Oddělení nepojistných sociálních dávek). „Měl jsem tak možnost celore
publikově koordinovat a metodicky usměrňovat výkon činností krajských poboček Úřadu práce 
ČR a kontaktních pracovišť Úřadu práce ČR v systému poskytování nepojistných sociálních 
dávek a výkon sociální práce,“ říká Ondřej Muravecký. Po restrukturalizaci Úřadu práce 
ČR se rozhodl odejít do „klidnějších vod“ a obsadil místo odborného referenta ve Fakultní 
Thomayerově nemocnici. Zde měl na starosti metodické usměrňování správní (provozní) 
činnosti zařízení.



Předposlední únorový den zaměřili policisté 
svou pozornost na kontrolu rekreačních objektů 
v Bohutíně, ve Vysoké Peci a na Baníku. Při této 
akci jim pomáhali i studenti ze třetího ročníku 
Bezpečnostně právního oboru ze Střední od
borné školy Dubno. Zjišťovali, zda jsou chaty 
řádně zabezpečené a zda nevykazují známky 
násilného vniknutí. 

Je důležité, aby sami majitelé objekty lépe za
bezpečovali a nedávali šanci zlodějům. Mohou 
používat např. bezpečností uzamykací systémy 
(odolné proti vrtání, násilnému vylomení cylin
drické vložky), bezpečnostní kování, bezpeč
nostní dveře a zárubně (zabrání vyražení dveří), 
přídavné závory na dveře, okenice či mříže, bez
pečnostní fólie (zamezí prohození předmětů, zpo
malují dokonce i šíření požáru), bezpečnostní skla. 

Jde o  prostředky, které ztěžují vniknutí 
do obydlí. Dále je možné použít technickou 
ochranu, reprezentují ji elektronická zařízení, 
kamerové monitorovací systémy, lokální signa
lizace akustické či optické, detektory pohybu, 
systémy s dálkovou signalizací neboli telefonní 
hlásiče. Cennější věci rozhodně ale nechce ne
chávat přes zimu v chatách. Důležitá také je 
větší všímavost vůči svému okolí, případný 
pohyb podezřelých osob či vozidel pak bezod
kladně nahlásit na bezplatnou linku 158.

S Monika Schindlová
Policie ČR Příbram
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Během hodiny se v jazykové učebně sešlo 
20 předškoláků. Tématem hodiny byly The 
Birthday party and The Magic Show – Naroze
ninová oslava a kouzelnické představení. Žáci 

2.A přivítali své budoucí spolužáky anglickou 
písničkou „Hello“ s pohybovým doprovodem, 
dále se ptali spolužáků „Jak se máš a kolik je 
ti let?“ a odpovídali. Pak následovalo předsta

vení základní slovní zásoby k písničce „Happy 
Birthday! Hooray!“, kterou jsme jednou zazpí
vali sami a hned poté zopakovali společně se 
všemi kamarády z MŠ.

V druhé polovině programu jsme pracovali 
na koberci a děti z MŠ si zopakovaly základní 
slovíčka: icecream, popcorn, orange juice, can
dle, birthday cake. Vždy s využitím flash cards 
a hry Touch the picture – dotkni se obrázku, 
který uslyšíš. 

Poté si každý druhák vybral k sobě svého 
předškoláka a společně plnili jednoduchý úkol 
spojený s tématem Party. Předškoláci dostali 
pracovní list s obrázky slovní zásoby k vybar
vení. Sedli si do lavice, kde jim žáci 2.A půjčili 
svůj penál a podle anglických instrukcí si po
stupně vybarvili jednotlivé obrázky. Byli velmi 
šikovní a někteří ani nepotřebovali pomoc svých 
školních asistentů. 

V závěru hodiny dostaly děti odměnu v po
době barevných nafouknutých balónků a pop
cornu. Všechny děti byly moc fajn a  úsměv 
na  jejich tvářích vyzařoval spokojenost nad 
společně strávenou hodinou anglického jazyka. 
Věříme, že se předškoláci budou do školy těšit.

S Martina Čmuchařová, Jana Žáková
ZŠ Školní

Angličtina hrou
Ve středu 5. března k nám do školy zavítali předškoláci z Alternativní MŠ. Dětem jsme ukázali výuku anglického jazyka v tandemu. 
Průvodci zábavnou hodinou Funny English, jak se i celá akce jmenovala, byli žáci 2.A pod vedením učitelek Martiny Čmuchařové 
a Jany Žákové. 

Hlavní téma hodiny znělo Narozeninová oslava a kouzelnické představení.  Foto: Jana Žáková

Chaty chatařům:  
Policisté kontrolovali rekreační objekty
Policisté spolu se studenty se zaměřili na prevenci vloupání do chat v Bohutíně, Vysoké Peci a na Baníku. Při kontrolách ověřovali 
zabezpečení objektů a upozorňovali na rizika spojená s nedostatečnou ochranou majetku. Jak mohou chataři své rekreační domy 
lépe chránit?

Foto: Policie ČR Příbram



Po zimní přestávce se na Dvořákovo nábřeží 
vrátily farmářské trhy. Prvně v letošním roce 
se uskutečnily 15. března. Farmářské trhy se 
budou konat vždy první a třetí sobotu v měsíci 
s tím, že výjimkou je duben a červenec, kdy trhy 
s ohledem na státní svátky proběhnou pouze 
jedenkrát za měsíc. Poslední termín trhů je sta
noven na 20. prosince. 

V průběhu roku se při farmářských trzích mo
hou návštěvníci těšit také na tvůrčí dílničky, 
první bude připravena při trzích v  sobotu 
5. dubna a jejím tématem budou velikonoční 
dekorace.

Kromě farmářských trhů se i v letošním roce 
budou konat také trhy bleší, a to ve třech předem 
vypsaných termínech – 5. dubna, 17. května 
a 6. září. Jsou určeny těm, kteří chtějí prodat 
„zbytečnosti“ ze svých domácností, tedy věci, 
pro které již nemají využití a někomu jinému 
mohou udělat radost. 

Bleší trhy se budou konat na  náměstí 
T. G. Masaryka s tím, že pro prodejce nebu
dou připravovány stánky, ale prodejní místo si 

zajistí každý sám, ať v podobě stolku, krabic 
či deky. Trhy budou vždy v čase 9.00–13.00 
a prodejci si svá místa budou moci připravovat 
již o hodinu dříve. V rámci bleších trhů může 
přijít prodávat každý bez předchozího při
hlášení. Prodejci v průběhu samotného trhu 

uhradí poplatek ve výši 20 korun/m2 prodejní 
plochy.

„Farmářské trhy se za  roky, kdy je město 
pořádá, staly tradicí a ty bleší se mezi občany 
také těší velké oblíbenosti, o čemž svědčí fakt, 
že v  loňském roce se zářijových bleších trhů 
zúčastnilo na  čtyři desítky prodejců,“ uvedl 
starosta Jan Konvalinka.

Při bleších trzích je možné prodávat typický 
sortiment pro bleší trhy, tedy použité zboží, které 
již majitelům neslouží. Co se prodávat nesmí, jsou 
např. zbraně, potraviny, alkohol, tabák nebo léky. 

Farmářské i  bleší trhy pořádá příbram
ský živnostenský úřad, v případě potřeby je 
možné organizátory kontaktovat prostřed
nictvím emailu trhy@pribram.eu nebo tel. 
318 402 543, 773 072 443.

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram

ŽIVOT V PŘÍBRAMI
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Začala sezona farmářských trhů.  
V průběhu roku budou i trhy bleší
V sobotu 15. března byla v Příbrami zahájena sezona farmářských trhů, které se budou s drobnou výjimkou konat první a třetí 
sobotu v měsíci na Dvořákově nábřeží. Připravují se také bleší trhy, u kterých jsou vypsány tři termíny.

V Příbrami se nachází hned několik lokalit, kde 
jsou umístěny kontejnery na textil, a to jak na ob
lečení, které je znovu využito ke svému účelu, 
tak na textil, který je dále zpracováván jako od
pad. Se zavedením povinnosti sběru pro všechny 
obce byla městu Příbram vypovězena s ohledem 
na vyšší poptávku smlouva, a město aktuálně řeší 
zajištění služby s novou společností.

„Přesto, že byl ukončen smluvní vztah s jednou 
ze společností, došlo k dohodě, že v omezeném 
počtu prozatím kontejnery ve městě zůstanou,“ 
řekl starosta Jan Konvalinka. 

Vedle přinášíme přehled míst, kde je možné 
použitý textil odložit do kontejnerů, které jsou 
provozovány na základě smlouvy s městem Pří
bram. Po ukončení jednání s novou společností 

budou sběrové kontejnery umístěny ve více lo
kalitách.

KONTEJNERY DIAKONIE BROUMOV
●  Nádražní – Příbram IV
●  Jaromíra Zástěry –Příbram II
●  Ke Kocábě – Příbram IX
●  Pod Čertovým pahorkem – Příbram VII
●  Riegrova – Příbram I 
●  Petra Bezruče – Příbram IV
●  Žežice – točna
KONTEJNERY SPOL. KOUTECKÝ
●  Sevastopolské náměstí – Příbram II  
●  Borová x Topolová – Příbram III
●  Bratří Čapků 235 – Příbram VII
●  28. října 35 – Příbram VII
●  Jungmannova 252 – Příbram III

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram

Kontejnerů na textil je méně, navýšení  
bude město řešit novou smlouvou
Města a obce od začátku letošního roku řeší povinnost zřízení míst pro odložení nepotřebného textilu a obuvi. Město Příbram má 
na svém území několik sběrných míst, aktuálně se řeší změna dodavatele sběrové služby.

Ilustrační foto: archiv

Ilustrační foto: archiv
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Sportovní zařízení města (SZM) Příbram mají 
ve své správě řadu sportovišť. Patří mezi ně také 
několik víceúčelových hřišť ve městě jako např. 
hřiště pod Svatou Horou, hřiště Na Cihelně, Hli
novky, nově hřiště na Cvičně nebo například hři

ště u Základní školy Březové Hory. V letošním 
roce byl SZM schválen investiční záměr na revi
talizaci hřiště v ulici Jana Drdy. 

„Na  základě schváleného záměru Spor
tovní zařízení města Příbram vypsala vý

běrové řízení na zakázku malého rozsahu, 
kdy ze sedmi oslovených subjektů tři podaly 
cenovou nabídku,“ informoval starosta Jan 
Konvalinka.

Ze zmíněných tří nabídek u  jedné nebyl 
dodržen finanční limit, který byl stanoven 
na 3 500 000 korun bez DPH. K realizaci no
vého sportoviště byla nakonec vybrána nabídka 
společnosti Onyx wood. Hřiště má vzniknout 
v průběhu letošního roku.

„Půjde o multifunkční sportoviště, kde bude 
možné hrát nejrůznější míčové hry, součástí bude 
také menší lezecká stěna a street workoutové hři
ště. Naším cílem je tímto způsobem každoročně 
realizovat alespoň jedno sportoviště,“ doplnil 
starosta. SZM zároveň prověřují možnosti čer
pání dotačních titulů na revitalizaci aktuálně 
řešeného sportoviště.

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram

V ulici Jana Drdy vznikne nové sportoviště
Město Příbram se v posledních letech věnuje také obnově sportovních plácků a hřišť. V letošním roce se nového multifunkčního 
volnočasového hřiště dočkáme ve vnitrobloku v ulici Jana Drdy.

Vizualizace nového hřiště v ulici Jana Drdy.  Repro: Kahan

Městské zastupitelstvo v Příbrami na svém 
únorovém zasedání schválilo navýšení roz
sahu prací na rekonstrukci čistírny odpadních 
vod (ČOV). Původně plánovaná první etapa 
za 150 milionů korun včetně DPH byla rozšířena 
na 403 milionů korun včetně DPH. Důvodem je 
nutnost sloučení první a druhé etapy do jedné, 
což má zajistit efektivnější a komplexnější ře
šení problémů čistírny. Rekonstrukce má zvýšit 
kapacitu o 20 200 tzv. ekvivalentních obyvatel. 

PROČ JE NAVÝŠENÍ NUTNÉ?
Podle předkladatele návrhu, 1. místostarosty 

Vladimíra Karpíška, je hlavním důvodem pro 
sloučení etap časová tíseň spojená s dotačním 
řízením a technická nutnost. Podle něj je třeba 
mít do půlky září podklady pro možné získání 
dotace ve výši 25 milionů korun. A jeden z pod
kladů představuje uzavřená smlouva o dílo, což 
předpokládá vysoutěžit zhotovitele. 

Projektant Petr Plichta ze společnosti Provod 
– inženýrská společnost doplnil, že sloučení 
etap je nezbytné kvůli havarijnímu stavu ČOV, 
zejména kalového hospodářství, které je v kri
tickém stavu. „Vůbec si nedovedeme představit, 
že by se dělala první a druhá etapa nějak oddě
leně,“ uvedl Petr Plichta. Důvod sloučení první 
a druhé etapy vysvětloval také Robert Morávek, 

jednatel společnosti Příbramská provozní, která 
od Nového roku provozuje příbramskou vodo
hospodářskou infrastrukturu: „Základní důvod, 
proč je sloučená etapa číslo jedna a etapa číslo 
dvě z toho předchozího možného oddělení, je 
v tom, že v průběhu času právě s ohledem na opo
třebení a stav zařízení se ukázalo, že kalové hos
podářství, které bylo odsunuto jako oddělitelné 
do etapy číslo dvě, je technicky v nejhorším stavu 
a vykazuje známky v podstatě nejužšího místa.“ 
A dodal: „Pokud tedy chceme dělat rekonstrukci 
čistírny, její modernizaci a intenzifikaci ke zru
šení uzávěry, tak je nezbytné sloučit jedničku 
a dvojku, která původně s ohledem na odhad 
byla aplikovaná jako odložitelná.“

FINANCOVÁNÍ A DOPADY NA ROZPOČET
Navýšení rozpočtu o  více než 250 milionů 

korun vyvolalo mezi zastupiteli diskusi o tom, 
jak bude projekt financován. Vladimír Karpíšek 
uvedl, že město bude muset hledat různé mož
nosti, včetně úvěrů nebo úpravy plánu investic. 
Přislíbil, že pro příští zastupitelstvo předloží ma
teriál, na jehož základě bude možné rozhodnout 
o způsobu financování, a to včetně aktualizace 
Střednědobého výhledu rozpočtu města Příbram 
na léta 2026–2028 (jednání zastupitelstva se ko
nalo po odchodu tohoto vydání Kahanu do tisku). 

Někteří zastupitelé jako Václav Dvořák ale 
kritizovali nedostatečnou přípravu materiálu 
a navrhovali jeho odložení na příští jednání (to 
nebylo posléze při hlasování přijato). Podle něj 
zastupitelé neobdrželi relevantní podklady, proč 
má dojít k zásadnímu zdražení. Požadoval také, 
aby součástí byl návrh nového střednědobého 
výhledu rozpočtu a plán investic. 

Zastupitelé také diskutovali o energetické 
soběstačnosti čistírny, která je součástí třetí, 
resp. nyní již druhé etapy projektu. Podle měst
ského radního a také nového jednatele Příbram
ské provozní Petra Rottera je možné tuto etapu 
odložit až do doby po roce 2028, kdy by mohly 
být k dispozici výhodnější dotační tituly.  Zastu
pitelstvo nakonec schválilo navýšení rozpočtu 
na  první etapu rekonstrukce ČOV (18  hlasů 
pro, 0 proti, sedm se zdrželo). Nyní bude město 
muset připravit podklady pro výběrové řízení 
na zhotovitele a hledat prostředky pro finan
cování projektu. Pokud vše půjde podle plánu, 
bude možné ČOV odblokovat pro nová připojení 
v roce 2026.

S Stanislav D. Břeň

ČOV už v první etapě vyjde na 400 milionů
Rekonstrukce čistírny odpadních vod je pro Příbram klíčovým projektem posledních let. Bez zkapacitnění a modernizace nemůže 
město připojovat nové obyvatele ani podniky. Doposud radnice mluvila o třech etapách rekonstrukce. Na únorovém zasedání 
zastupitelstva ale bylo schváleno spojení první a druhé etapy, což vede k potřebě získat už nyní podstatně více financí.
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Azylové domy jsou určeny pro osoby, které se 
nacházejí v krizových životních situacích a nemají 
jinou možnost získat přechodné ubytování. Cílo
vou skupinou jsou především osoby bez přístřeší, 
ale také rodiny v tíživých sociálních podmínkách. 
Azylové domy nejsou určeny pouze pro jednot
livce, ale i pro rodiny, které se ocitly bez domova, 
což je obzvlášť důležité pro ochranu dětí a zajištění 
jejich stabilního a bezpečného prostředí.

Pobyt v azylovém domě je otevřený pro různé 
skupiny obyvatel, kteří se nacházejí v sociální nebo 
materiální nouzi. Typickými žadateli jsou: Lidé bez 
domova, kteří se z různých důvodů dostali do si
tuace, kdy nemohou zajistit vlastní přístřeší, a to 
z důvodů jako ztráta zaměstnání, rozpad rodiny, 
zadlužení nebo dlouhodobá nemoc. Dále rodiny 
s dětmi, které se ocitly v těžkých životních situacích 
a nemohou zabezpečit vlastní ubytování. Azylové 
domy jim poskytují nejen přístřeší, ale i prostor pro 
zajištění stability pro jejich děti. A v neposlední 
řadě to jsou lidé v krizových situacích, kteří zažívají 
např. násilí v rodině nebo jiné formy zneužívání, 
a potřebují okamžitou pomoc a bezpečí. Na azy
lový dům se může obrátit každý, kdo vyžaduje 
podporu. Následně s ním bude zahájen proces 
posouzení situace a potřeby pomoci. 

SLUŽBY A PODPORA POSKYTOVANÁ 
AZYLOVÝM DOMEM

Azylový dům v Příbrami nenabízí pouze dočasné 
ubytování, ale i komplexní podporu pro zajištění 
stability a znovuzískání samostatnosti. Díky spo
lupráci s různými organizacemi a odborníky jsou 
obyvatelům poskytovány široké možnosti pomoci, 
které zahrnují nejen praktické každodenní potřeby, 
ale i oblast vzdělávání či sociální integrace.

Azylový dům v Příbrami spolupracuje s mnoha 
dalšími subjekty. Jde např. o Terénní služby Cen
tra sociálních a zdravotních služeb města Příbram, 
které pomáhají lidem v těžkých životních situacích 

přímo v jejich domácnostech nebo v místech, kde 
se nacházejí. To zahrnuje poradenství, asistenci 
při jednáních s  úřady, podporu při vyřizování 
sociálních dávek a dalších administrativních zá
ležitostech. Významnou součástí je spolupráce 
s místní Sociální poradnou, která nabízí odborné 
poradenství v oblasti právní pomoci, řešení dlu
hové problematiky a mnoho dalšího.

Důležitou materiální pomoc poskytuje rovněž 
spolek Radost Příbramáčkům. Další organizací 
v oblasti partnerské spolupráce představuje Dob
rovolnické centrum ADRA, které se specializuje 
na doučování dětí z azylového domu. Vzdělá
vání je jedním z klíčových faktorů pro zajištění 
dlouhodobé stability a nezávislosti, a to nejen 
pro dospělé, ale i pro děti. Díky dobrovolníkům 
z organizace ADRA mají děti možnost zlepšit své 
školní výsledky, rozvíjet své schopnosti a získá
vat dovednosti, které jim pomohou v budoucím 
životě. Doučování pokrývá různé oblasti, podle 
potřeb dětí.

SKUTEČNÉ VÝSLEDKY POMOCI
Důkazem úspěšnosti azylového domu v Pří

brami jsou konkrétní čísla, která ukazují na reálný 
dopad jeho pomoci. V roce 2024 azylový dům 
pomohl překonat nepříznivou sociální situaci 
15 mužům, 41 ženám a 83 dětem. Čísla ilustrují, 
jak důležitou roli azylový dům hraje v zajištění 
přechodného, ale stabilního prostředí pro osoby, 
které se ocitly v krizových situacích. Poskytování 
pomoci nejen jednotlivcům, ale i rodinám s dětmi, 
je klíčové pro zajištění jejich důstojného života 
a postupné zlepšení jejich životních podmínek.

Azylový dům v Příbrami se věnuje nejen každo
denní podpoře a zajištění základních potřeb, ale 
také aktivně organizuje různé akce, které posilují 
komunitní vazby a vytvářejí příležitosti pro obyva
tele na zlepšení jejich životní situace.

Jedním z významných způsobů, jak azylový 
dům pomáhá lidem v  nouzi, je jeho zapojení 
do celo republikové sbírky potravin. Koná se pra
videlně po celé zemi a umožňuje široké veřejnosti 
darovat potraviny pro osoby v sociální tísni. Azy
lový dům v Příbrami se této sbírky aktivně účastní 
a zajišťuje, aby se dary dostaly přímo k těm, kteří 
je potřebují nejvíce. Tento typ iniciativy nejen po

máhá s materiální podporou, ale také zvyšuje pově
domí o problematice bezdomovectví a sociálního 
vyloučení ve společnosti.

ORGANIZOVÁNÍ KOMUNITNÍCH AKCÍ 
A RODINNÝCH AKTIVIT

Azylový dům Příbram také organizuje různé 
komunitní akce, které obohacují život obyvatel 
a posilují vzájemné vztahy. Mezi oblíbené patří 
oslavy tradičních svátků jako Velikonoce, Mikuláš 
nebo Vánoce. Tyto akce nepřinášejí pouze zábavu, 
ale také pocit sounáležitosti a radosti i v těžkých 
obdobích. 

Vánoce jsou tradičně obdobím, kdy se azylový 
dům promění v místo, kde se rodiny mohou tě
šit na společné chvíle, dárky a teplé jídlo, které 
často pochází z darů od dobrovolníků a donátorů. 
Na dárcích pro nejmenší klienty se podílejí lidé ze 
spolků Kiwanis, Krabice od bot a Radost Příbramáč
kům. Mikulášské akce pro děti z azylového domu 
poskytují nejen radost, ale i příležitost pro rodiče, 
aby svým dětem zajistili příjemné vzpomínky 
na tuto kouzelnou dobu. Velikonoční aktivity zahr
nují výtvarné dílny, tvoření velikonočních dekorací 
a společná setkání, která zajišťují, že i děti a rodiče, 
kteří jsou v obtížné životní situaci, mohou prožít 
tyto svátky v radostné atmosféře.

Tento druh aktivit je velmi důležitý, protože 
pomáhá obyvatelům azylového domu navázat 
kontakty mezi sebou i se širší komunitou. Podpo
ruje psychickou pohodu, kdy si i v těžkém období 
lze najít čas pro společné chvíle s rodinou, přáteli 
a sousedy.

S Šimon Puškár
Azylový dům Příbram
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SOCIÁLNÍ PRÁCE

Vchod do  příbramského azylového domu v  ulici  
Na Vyhlídce.  Foto: CSZS

Azylový dům: okamžitá pomoc v nouzi
Azylové domy v České republice představují klíčovou složku systému sociální pomoci pro osoby, které se ocitly v krizové životní 
situaci, zejména pro ty, kteří se dostali do stavu bezdomovectví. Azylový dům v Příbrami je jedním z těchto zařízení, které nabízí 
bezpečné a stabilní prostředí pro jednotlivce i rodiny v těžkých obdobích jejich života. Cílem azylového domu není pouze 
poskytnout přechodné přístřeší, ale i podporu na cestě k samostatnosti a znovuzískání nezávislosti. 

Podmínky pro přijetí do azylového domu

Věk a rodinný status: Některé azylové domy mohou mít specifické programy pro rodiny 
s dětmi nebo pro jednotlivce určitého věku (např. seniory). Azylový dům Příbram se zaměřuje 
jak na jednotlivce, tak na rodiny.
Předchozí situace: Žadatelé musí doložit svou krizovou situaci, aby mohli být přijati do za
řízení. To zahrnuje prokázání ztráty přístřeší nebo jiných důvodů pro přijetí.
Schopnost dodržovat pravidla: V azylových domech bývají stanovena pravidla pro chování, 
která je nutno dodržovat, např. o užívání alkoholu nebo drog, udržování pořádku a ohledu
plnosti vůči ostatním obyvatelům.
Krátkodobá podpora: Pobyt je většinou dočasný a zaměřený na zajištění stabilizace a nalezení 
trvalejšího řešení pro danou osobu nebo rodinu.

Azylový dům

Adresa: Příbram IV, Na Vyhlídce 268
E: azylovydum@centrumpribram.cz
T: 318 634 588



V sobotu 12. dubna se uskuteční zahájení tu
ristické sezony. Na účastníky čeká program plný 
dobrodružství, zajímavých expozic a zážitků. Ať 
patříte mezi milovníky historie, motoristické nad
šence nebo rodiny s dětmi, najdete si to své.

OBJEVTE PŘÍBRAMSKÉ POKLADY
Od 9.00 do 16.00 můžete navštívit Svatohor

ské poutní muzeum, které vás provede historií 
poutního místa Svatá Hora. Interaktivní expozice 
nadchne děti i dospělé. V tento den bude pro
hlídka za poloviční vstupné, podrobnosti najdete 
na webu svatahora.cz.

V Hornickém muzeu Příbram je na tento den při
pravena 50% sleva na základní vstupné do stálých 
expozic a podzemních tras. Mezi 9.00 a 17.00 se 
můžete v areálech někdejších dolů na Březových 
Horách seznámit s  montánní minulostí spoje
nou s těžbou stříbra, uranu a dalších rud. Také se 
můžete projet důlními vláčky, sfárat do podzemí 
nebo si prohlédnout parní těžní stroje. A protože 
se akce koná týden před Velikonocemi, budou sou
částí programu i tradiční Velikonoce v hornickém 
domku, které přiblíží atmosféru svátků v hornické 

domácnosti na počátku 20. století. Návštěvníci si 
mohou vychutnat vůni čerstvě upečeného jidáše, 
zaposlouchat se do lidových popěvků a obdivo
vat tradiční výzdobu i práci lidových řemeslníků. 
Zájemci si navíc mohou vlastnoručně vyzkoušet 
pletení pomlázek, zdobení vajíček voskem nebo 
tvorbu svatých obrázků. Program probíhá od 10.00 
do 17.00, vstupné činí 60 korun, podrobnosti jsou 
na webu muzeumpribram.cz.

V příbramské městské galerii vystavuje ma
lířka Sofie Švejdová, která patří k nejvýraznějším 
talentům generace třicátníků českých výtvarných 
umělců. Samotná autorka vás v sobotu od 16.00 
provede s nesčetnou řadou vtipných historek svou 
výstavou. Od 15.00 povede pro děti výtvarný 
workshop, který bude až do 18.00 probíhat pod 
dohledem našich edukátorů. Sofie Švejdová vysta
vovala v řadě galerií v Evropě i USA a její výstava 
v příbramské galerii má bezmála 600 m2. Před
stavuje příležitost k setkání s autorkou, posezení 
v jejím „obýváku“ a vlastní konfrontaci s její divo
kou malbou a osobností. Den zakončíme DJ setem 
a dalším programem. K dispozici bude občerstvení 
a program poběží do pozdních večerních hodin.

ČESKÁ ROUTE 66
Na náměstí T. G. Masaryka se uskuteční de

sátý ročník přehlídky „plechovek“ a motorek 
z  celé České republiky. Inspirací akce, která 
se koná od 10.00 do 14.00, byly legendární 
přejezdy slavné silnice světa, americké Route 
66. Na  místě by mělo být až 400 motorek 
a automobilů. Mezi 14. a 15. hodinou na ná
městí zabublají motory a auta a motorky vyrazí 
na spanilou jízdu po silnici 66, která vede z Pří
brami do blízkosti Milína. 

Mezi 10.00 a 15.00 se můžete na náměstí 
T. G. Masaryka zastavit u stánku Informačního 
centra města Příbram. Zde získáte informace 
o městě a okolí, připravovaných akcích a turis
tických atraktivitách nejen v Příbrami, ale také 
v turistické oblasti Brdy a Podbrdsko. Pro malé 
návštěvníky budou připravené zábavné aktivity. 

S Zuzana Kučerová
Městský úřad Příbram
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TURISTICKÁ SEZONA

Zahájení sezony nejen s vůní benzinu
Poznejte historii, kulturu i sílu motorů – Svatá Hora, Hornické muzeum, Galerie Františka Drtikola a legendární Česká Route 66. 
Příbram otevírá turistickou sezonu 2025. 

inzerce
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HUDEBNÍ NÁSTROJE ZNÁMÉ NEZNÁMÉ – HRA 
PRO MALÉ I VELKÉ

Vydejte se s  námi na  vzrušující putování 
po stopách hudebních nástrojů. Tento interak
tivní projekt navazuje na úspěšné cykly tema
tických soutěží z minulých let a letos zavede 
děti do světa hudebních nástrojů. Malí i velcí se 
mohou těšit na dobrodružství plné her, hádanek 
a zábavných úkolů. Program vznikl ve spolu
práci s Knihovnou Jana Drdy Příbram, kde bude 
probíhat i doprovodný program s výstavou knih 
o hudbě a hudebních nástrojích. Perfektní způ
sob, jak spojit zábavu se vzděláváním.

OPERNÍ PŘEDSTAVENÍ PRO DĚTI
Opera není jen pro dospělé! Operní předsta

vení pro děti ze základních škol jsou již tradiční 

a velmi žádanou součástí festivalu. Tento rok si 
malí diváci budou moci užít nezapomenutelný 
zážitek v podání Divadla J. K. Tyla v Plzni. Dne 
30. dubna budou v Divadle A. Dvořáka v Pří
brami odehrána dvě představení populární 
opery Prodaná nevěsta ve zkrácené a upravené 
podobě pod názvem Prodáváme nevěstu.

Děti budou moci nejen sledovat příběh, ale 
také se aktivně zapojit prostřednictvím do
provodné výtvarné soutěže. Tento kreativní 
projekt, určený žákům prvního stupně ZŠ, 
dětem umožní vyjádřit svůj dojem z opery 
vlastními kresbami a malbami. Pro ty, kte
rým kapacita divadla nebo mimopříbramské 
bydliště neumožní vidět operní představení, 
je připraveno doplňkové téma, kterým jsou 
hudební nástroje. Soutěž si již vydobyla ce

lorepublikovou popularitu, takže neváhejte 
a přihlaste se.

DEN S AD A ZUŠ OPEN – SPOJENÍ, KTERÉ 
NADCHNE

Dne 19. května se můžete těšit na další tradiční 
část festivalu – Den s AD, který letos oslaví svůj 
9. ročník. Jako každoročně připravujeme  něko
lik projektů pro děti a mládež – děti od mateř
ských škol až po gymnázia. Pro širokou veřejnost 
pak budou opět odehrány dva open air koncerty 
(v nemocnici a v Pražské ulici), na kterých se 
představí jak profesionální umělci, tak studenti 
příbramských ZUŠ. 

Poprvé v historii festivalu se ale propojí s celore
publikovým projektem ZUŠ Open a díky spolupráci 
všech ZUŠ příbramského regionu se na společném 
velkém koncertě v Divadle A. Dvořáka představí ty 
nejlepší z hudebních nadějí Příbramska. 

FILHARMONIŠTĚ – KONCERT PRO RODIČE 
S DĚTMI

Jelikož festival myslí i na ty úplně nejmenší, 
bude jeho součástí opět koncert „Filharmoni
ště“, který je speciálně připravený pro rodiny 
s malými dětmi. Tento program jim umožní 
zažít spolu s dospělým doprovodem klasickou 
hudbu v  podobě, která je přizpůsobená je
jich vnímání a zájmu. Koncert se koná rovněž 
19. května od 15.00 v Domě Natura. 

Pokud máte doma nadějného muzikanta, 
který by si rád rozšířil obzory a učil se od těch 
nejlepších, pak byste neměli přehlédnout In
terpretační seminář pro studenty ZUŠ. Tento 
projekt se koná podruhé a letos se ho ujme vy
nikající klavírní virtuos Lukáš Klánský. Seminář 
proběhne 6. dubna v příbramském Domě Na
tura a nabídne mladým talentům neocenitel
nou zkušenost a možnost setkat se s inspirativní 
osobností české hudební scény. 

Hudební festival Antonína Dvořáka Příbram 
není jen o koncertech a špičkových výkonech 
profesionálních hudebníků. Je to akce, která 
propojuje generace, vzdělává, inspiruje a při
náší radost z hudby každému. Ať už jste rodič 
hledající zábavu pro své děti, student hudby 
toužící po nových zkušenostech, nebo prostě 
„jen“ milovník kultury, festival vám má co 
nabídnout. Nenechte si ujít tuto jedinečnou 
příležitost a vydejte se s námi za hudebním dob
rodružstvím, které nadchne celou vaši rodinu. 
Více informací o koncertech i doprovodných 
akcích najdete na webu hfad.cz.

S Albína Dědičík Houšková
Hudební festival Antonína Dvořáka

Hudební festival Antonína Dvořáka: hudba, 
zábava a dobrodružství pro celou rodinu
Hudební festival Antonína Dvořáka Příbram je událost, která si za své dlouhé trvání vydobyla prestižní místo mezi kulturními 
akcemi v České republice. Letošní, již 56. ročník, nabídne kromě mistrovských koncertů a inspirativních vystoupení i program, 
který si užijí nejen dospělí, ale také děti. Pokud hledáte skvělou příležitost, jak se svými ratolestmi strávit nezapomenutelné 
chvíle, přečtěte si, co vás letos v Příbrami čeká.

Pro širokou veřejnost budou odehrány dva open air koncerty, na kterých se představí jak profesionální umělci, 
tak studenti ZUŠ příbramského regionu.  Foto (3×): HFAD

Filharmoniště je speciálně určené po rodiny s malými 
dětmi.

Prodaná nevěsta ve zkrácené a upravené podobě pod 
názvem Prodáváme nevěstu.



| 21 |

KULTURA

Na začátek dubna muzeum připravuje jarní 
botanickou exkurzi do přírodní památky Dobříš
ský park. Spolu s botaniky se v sobotu 5. dubna 
vydáte na procházku touto přírodovědecky vý
znamnou lokalitou a dozvíte se mnoho zajíma
vostí. Exkurze zaměřená především na časně 
jarní druhy naší flóry začíná v 9.30 za bránou 
Anglického parku u informační tabule. Bota
nické lupy s sebou, pro zájemce budou k zapůj
čení na místě. Exkurzi vedou Rudolf Hlaváček 
a Linda Trunečková.

Ve stejný den se v nedalekém Muzeu zlata 
Nový Knín od 9.00 do 17.00 konají jarní tvůrčí 
dílny. Těšit se můžete na  malování kraslic 
a sádrových odlitků, zdobení perníčků, výrobu 
velikonočních přání, březových věnců nebo ku
řátek z vlny a papíru. Vstupné 40 Kč.

Ve dnech 12. a 13. dubna a 17.–20. dubna 
si v Hornickém muzeu Příbram připomenete, 

jak nejvýznamnější křesťanské svátky, Veliko
noce, oslavovali březohorští havíři na přelomu 
19. a 20. století. V hornickém domku v Havířské 
ulici č. 105 vás čeká tradiční výzdoba, ukázky 
řemeslné výroby i možnost vyzkoušet si pletení 
pomlázek, pečení jidášů nebo zdobení vajíček 
voskem. Otevřeno bude od 10.00 do 17.00, 
vstupné činí 60 korun.

Zvyky a tradice středního Povltaví ožijí během 
čtyřdenního programu ve  Skanzenu Vysoký 
Chlumec u Sedlčan, pobočce Hornického mu
zea Příbram. Ukázky zvyků a rukodělných čin
ností v prostředí venkovských chalup, dvorků 
a zápraží můžete zažít ve dnech 17.–20. dubna, 
vždy od 9.00 do 17.00. Během akce nebudou 
probíhat komentované prohlídky skanzenu, 
ale se vstupenkou si můžete projít areál indivi
duálně. Základní vstupné je 100 korun, snížené 
pak 60 korun.

O víkendu 26.–27. dubna se v areálu dolu Anna 
koná program „Dědo, jak to tenkrát bylo?“, určený 
rodinám s dětmi od tří let. Přenesete se do 2. po
loviny 20. století a poznáte život příbramských 
horníků prostřednictvím jejich vzpomínek. Čeká 
vás také jízda důlním vláčkem, prohlídka části 
podzemí i  unikátního parního těžního stroje. 
Tyto speciální prohlídky začínají každou hodinu, 
první v 9.00, poslední v 16.00. Muzeum doporu
čuje předchozí rezervaci na čísle 318 630 149. 
Vstupné činí 60 korun. Jako bonus získáte mož
nost zúčastnit se navazující prohlídky podzemí 
za sníženou cenu 10 korun.

S Stanislava Charvátová
Hornické muzeum Příbram

Přijďte do Hornického muzea Příbram 
i o víkendu
V dubnu se po zimní pauze opět otevírají hrady, zámky i technické památky a lákají k výletům. Nejinak je tomu i v Hornickém 
muzeu Příbram, které, ač je otevřeno celoročně, zahajuje v dubnu hlavní sezonu rozšířením návštěvní doby. Otevřeno je 
od úterý do neděle od 9.00 do 17.00. Platí to i pro Památník Vojna Lešetice, Skanzen Vysoký Chlumec a Muzeum zlata Nový Knín 
a mimopříbramské pobočky muzea.

inzerce
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Další ročník ankety Sportovec Příbramska 
2024 vyvrcholil slavnostním galavečerem, 
který se uskutečnil 20. března (den po odchodu 
Kahanu do tisku) v Estrádním sále Kulturního 
domu Příbram. Během večera byli oceněni nej
lepší jednotlivci i kluby, kteří v uplynulém roce 
dosáhli významných sportovních výsledků.

V hlavní kategorii Nejlepší sportovec zvítězil 
Martin Macík jr., známý český závodník rallye. 
Na druhém místě se umístila Tereza Bodná
rová, následovaná Janem Hradeckým na třetí 
příčce. Čtvrté místo obsadil Filip Ureš a pátá 
skončila Karolína Kosinová.

NEJLEPŠÍ SPORTOVEC
1. místo: Martin Macík jr.
2. místo: Tereza Bodnárová
3. místo: Jan Hradecký
4. místo: Filip Ureš
5. místo: Karolína Kosinová

NEJVĚTŠÍ TALENT
1. místo: Vojtěch Vocílka
2. místo: Michal Švarc 
3. místo: Ella Smíšková
4. místo: Viktorie Křivová
5. místo: Marek Malátek

NEJLEPŠÍ KOLEKTIV
1. místo: VK Trox Příbram
2. místo: HC Baník Příbram – ženy
3. místo: Příbram Bobcats

NEJLEPŠÍ KOLEKTIV DO 23 LET
1. místo: FK Příbram – U14 a U15

2. místo: HC Baník Příbram – dorost
3. místo: VK Trox Příbram U16

NEJLEPŠÍ ODCHOVANEC
1. místo: David Eliáš
2. místo: Veronika Novotná
3. místo: Martin Jedlička

NEJLEPŠÍ TRENÉR
1. místo: Jaroslav Brunclík a Jiří Smola
2. místo: Jiří Kuba
3. místo: Marek Čurilla

NEJLEPŠÍ HANDICAPOVANÝ SPORTOVEC
Jan Tománek

SÍŇ SLÁVY
Emanuel Rosenbaum

CENA FANOUŠKŮ
Adéla Křenková

S Stanislav D. Břeň

Příbram ocenila nejlepší sportovce.  
Stal se jím Martin Macík
Sportovní anketa Sportovec Příbramska každoročně reflektuje výkony místních sportovců a klubů, kteří reprezentují Příbramsko 
nejen na domácí, ale i mezinárodní scéně. Akci pořádá město Příbram ve spolupráci s Českou unií sportu.

Vítězný Martin Macík.  Foto: Sportovec Příbramska 2024

Příbram se od 18. do 20. dubna 2025 stane 
dějištěm XXXII. Mistrovství České republiky 
v šipkách, které pořádá Česká šipková orga
nizace (ČŠO) ve spolupráci s městem Příbram 
a společností Windson. Soutěž nabídne širokou 
škálu kategorií, včetně mládežnických turnajů 
(U12, U15, U18, U23), jednotlivců (muži/
ženy), párů (muži/ženy/mixy) a veteránů.

Turnaj se koná v Kulturním domě Příbram. 
V pátek 18. dubna v 13.00 jej odstartují zástupci 
U12 a  U15, následovat budou další věkové 
skupiny a kategorie. Sobota bude patřit turnaji 
jednotlivců, zatímco neděle bude ve znamení 
soutěží dvojic. Finálová střetnutí jsou napláno
vána na sobotní večer.

Absolutní vítěz v kategorii mužů si odnese 
finanční výhru ve výši 20 000 korun, na ví
těznou ženu čeká 10 000 korun. Celkově se 
rozdělí finanční ocenění za  71  000 korun. 
Účastnit se mohou registrovaní a licencovaní 
hráči ČŠO. Startovné pro jednotlivce činí 
400 korun, pro dvojice 300 korun. Na místě je 
možné zakoupit jednodenní licenci za 100 ko
run, přihlášky jsou ale možné pouze online 
na webu gscore.eu.

S Stanislav D. Břeň

Příbram hostí Mistrovství ČR v šipkách
Příbram se na tři dny stane centrem českého šipkového sportu. Od 18. do 20. dubna se můžete stát svědky (nebo i hráči) XXXII. 
Mistrovství České republiky v šipkách pod záštitou České šipkové organizace. 

Záběr z loňského ročníku šipkařského mistrovství. 
Foto: Jindřich Syrový
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MČR je vždy velice specifickou soutěží s vy
pjatou atmosférou. Tato věková kategorie kra
sobruslařek je velmi silně obsazená, v závodě 
se sešlo celkem 15 děvčat, které v tomto věku 
stabilně předvádějí jeden nebo více trojitých 
skoků. Viktorie, ač mezi žačkami soutěží jako 
nováček teprve prvním rokem, disponuje cel
kem třemi různými trojitými skoky, a dvojitým 
axelem, který je mezi dívkami tohoto věku té
měř nezbytností, a patřila tak nepochybně mezi 
možné adeptky na jednu z medailí.

Viktorie nastoupila v  sobotu ke  krátkému 
programu s odhodláním sobě vlastním a sou
středěným, a  především bezchybným výko
nem předvedla trojitý salchow v  kombinaci 
s dvojitým toeloopem, dále trojitého toeloopa 
a dvojitý axel, včetně piruet v nejvyšším stupni 
obtížnosti. Od rozhodčích obdržela osobní bo
dové maximum v podobě 43,13 bodu a obsadila 
v první části soutěže druhé místo.

Ve  volné jízdě následující den pak výkon 
zopakovala, když rozhodčí přesvědčila pro

gramem s celkem pěti trojitými skoky, včetně 
trojitého rittbergera a potvrdila své druhé místo 
opět celkovým osobním maximem získaných 
bodů (120,08).

Získaná medaile je pro Viktorii Křivovou 
druhé stříbro z MČR, první získala v roce 2022 
mezi nejmladšími žačkami. Završila tak nejú
spěšnější závodní sezonu ve své kariéře, když 
dokázala zvítězit na mezinárodních soutěžích 
Zwingerpokal v Drážďanech a Eis Cup v Inns
brucku, z celkem šesti startů vyhrála dvě sou
těže Českého poháru (dále dvě druhá a jedno 
třetí místo) a celkově tak zvítězila v tomto seriá  
lu. Korálkem na šňůře Viktoriiných sezonních 
úspěchů je také bronzová medaile z Olympiády 
dětí a mládeže 2025 v Moravskoslezském kraji.

S Jitka Charyparová
Bruslařský klub Příbram

Viktorie Křivová  
je vicemistryní ČR v krasobruslení
Ve dnech 7.–9. března proběhlo v Turnově Mistrovství České republiky v krasobruslení v žákovských kategoriích pro rok 
2025. Bruslařský klub Příbram měl na mistrovství svou zástupkyni v kategorii žaček v osobě Viktorie Křivové, která se na MČR 
nominovala jako vítězka celosezónní republikové soutěže Českého Poháru 2024/25 z 1. místa republikového žebříčku dívek 
ve věku 12–14 let. V mistrovské soutěži startovalo 30 nejlepších závodnic žebříčku. 

Třináctiletá Viktorie Křivová se stala vicemistryní ČR 
v krasobruslení a je vítězkou Českého poháru v kate-
gorii žaček.  Foto: Bruslařský klub Příbram

Začneme Královnou motorismu – silniční 
závody motocyklů na okruzích. Za Příbram se 
pravidelně zúčastňuje Petr Kuchařík ve třídě 
klasik do r. 1970 na ČZ250 cm3, odjel tři zá
vody: 1 × 2, 1 × 5, 1 × TZ. Ve třídě do 900 cm3 
odjel celkem pět závodů a získal v Mezinárod
ním mistrovství Slovenské republiky celkově 
2. místo.

Dále jsou to tři posádky ve třídě sidecar: Jiří 
Huml a Eduard Chéreau – moto Windle König 
700 – odjeli dva závody, Nepomuk 1. kolo zá
vada motoru a Hořice celkově 7. místo; Roman 
Sedláček a Kateřina Rozeneková – moto Suzuki 
1000 cm3 – International Sidecar Trophy sedm 
závodů a celkově 6. místo; Markus Venus a Ond
řej Sedláček – moto Yamaha 600 cm3 – Superside 
IDM sedm závodů a 7. místo celkově.

Rád bych připomněl, že v Příbrami se též 
jezdil okruh Hornickou Příbramí. V té době 
se reprezentovalo velké množství závodníků. 
V  50. a  60. letech Hudeček, Černý, Pinta, 
Kraftová, Frólich, Císař, Suda, Dušek, Klíma,  
Stloukal starší, Šoun, Blahna, Saxl a další.

Pro slávu tohoto sportu v Příbrami nejvíce 
udělala rodina Stloukalova, kde děda za
vedl v Příbrami výrobu silničních závodních 
motocyklů pro začínající jezdce. Jednalo 
se o Metalex ve třídě 125 a 250 cm3. Rámy 
a kola se dělaly v Příbrami, motory pocházely 
z terénních ČZ. Úpravy byly prováděny v pří
bramské dílně pod vedením Jiřího Stloukala 
staršího. Jiří Stloukal mladší byl jedním ze 
zaměstnanců a zároveň zkušebním jezdcem 
Metalexu. V Mistrovství ČSSR se umisťoval 
na předních místech a v  jednom roce třídu 
250 cm3 1V dokonce vyhrál.

Po roce 1990 Jiří Stloukal pokračoval ve vý
voji malých motocyklů pro mladé závod
níky ve třídě 50 až 80 cm3. Zkušební jezdce 
na těchto strojích dělala jeho vnoučata Jiří 
a  Sandra, která se začala dobře umisťovat 
i v závodech.

Je velká škoda, že smrtí Jiřího Stloukala 
staršího, a dokonce i předčasnou smrtí Jiřího 
Stloukala mladšího skončila výroba těchto 
motocyklů v Příbrami. Celkem Jiří Stloukal 

vyrobil přes 200 kusů a nespočet náhradních 
dílů. Tyto motocykly jezdily mimo české 
území ještě v Polsku a Maďarsku.

Poslední motoristická rodina v Příbrami za
měřená na silniční závody je rodina Kucha
říkova, kde otec Miroslav všechny tři syny 
provedl od dětských 50 cm3 až do 900 cm3. 
Všichni kluci se dobře umisťovali, nejmladší 
Petr stále aktivně jezdí a  já mám takovou 
obavu, že než dědovi dorostou vnoučata 
na motorku, bude to muset děda sám zkusit, 
aby poznal, že jezdit po závodní dráze není 
taková zábava, jako to vypadá z parkoviště.

Tato závodní disciplína, která měla v Pří
brami velkou tradici, je nyní před zánikem. 
Naštěstí má AMK Příbram silnou základnu 
automobilových závodníků a snad i terénářů 
a sidecarcrossových posádek.

S J. Ječný, Příbram

Silniční závody v Příbrami:  
od slávy k zániku?
Začal rok 2025 a to je čas na ohlédnutí za uplynulou motoristickou sportovní sezonou v jednotlivých disciplínách. A připomeneme 
si také starší historii motosportu v Příbrami. 



OSADNÍ VÝBORY

| 24 |

ZUZANA KADLECOVÁ, OV KOZIČÍN
Od  roku 2023 funguje osadní výbor 

ve zcela novém složení. Od začátku se nám po
dařilo realizovat již několik projektů a nápadů, 
z nichž za zmínku stojí např. druhá etapa rekon
strukce kapličky na návsi, kde stavební firma 
provedla hydroizolaci objektu a úpravu okolní 
plochy. Zjara osázíme volnou plochu okrasnou 
zelení. Dále došlo k revitalizaci a odbornému 
prořezu stromů jak u kapličky, tak v okolí dět
ského hřiště u penzionu Ginevra. Na zmíněném 
dětském hřišti se nám svépomocí podařilo vy
budovat nové dětské pískoviště a obnovit nátěr 
na stávajících herních prvcích. Toto hřiště je 
nejen oblíbeným místem pro setkávání mami
nek s dětmi, ale kromě toho zde i každoročně 
pořádáme akci pálení čarodějnic, na  kterou 
jsou všichni srdečně zváni. Samozřejmě se 
jedná o malou místní sešlost, kde se mj. sna
žíme obeznámit obyvatele Kozičína s aktuálním 
děním v osadě a pohovořit o dalších nápadech 
na zpříjemnění života v osadě.

Druhou veřejnou akcí je rozsvícení vánoč
ního stromu u hasičské zbrojnice, které probíhá 
každoročně na začátku prosince. Scházíme se 
zde oslavit adventní čas zpíváním koled za hu
debního doprovodu a pro děti je vždy připra
vena malá kreativní dílnička.

Rádi bychom do budoucna udrželi tyto tra
dice a přidali k nim ještě něco navíc, nápady 
máme.

Nejžhavějším tématem v těchto dnech je od
kanalizování Kozičína. Stavební práce mají nyní 
začít a mají být dokončeny do konce března roku 
2026. Souběžně s kanalizací se řeší dešťová ka
nalizace, rekonstrukce veřejného osvětlení a za
vedení optické sítě. Budeme se snažit předávat 
obyvatelům Kozičína aktuální informace pro
střednictvím sociálních sítí, emailů a letáčků 
do schránek.

A co dalšího máme na seznamu změn a plánů 
v Kozičíně? Rádi bychom zařadili rekonstrukci 
hasičské zbrojnice do investičního plánu města 
Příbram, bohužel zatím jsou naše jednání s měs
tem neúspěšná. Dále je v našem záměru ze stá
vajícího nevyužívaného hřiště naproti kapličce 
vybudovat nové multifunkční hřiště pro starší 
věkové kategorie. Podle předběžného návrhu 
bude hřiště rozděleno na část pro míčové hry 
s basketbalovým košem a část pro jiné herní 
prvky – řetězová dvojhoupačka, streetwor
koutová sestava, trampolína do země, venkovní 
stolní tenis a venkovní stolní fotbal. V nepo
slední řadě také řešíme stav staré vodní nádrže 
na návsi. V průběhu jara svoláme brigádu kvůli 
natření plotu u dětského hřiště. Budeme rádi 
za případné nápady, připomínky či pomocnou 
ruku na akcích a brigádách. Kontakt: ovkozi
cin@gmail.com.

TOMÁŠ PLECHATÝ, OV ZDABOŘ
V polovině letošního ledna se uskutečnilo jed

nání mezi osadními výbory v Příbrami a radnicí. 
Zástupce OV Zdaboř, jmenovitě Martin Sochor, 
připomněl důležitost investice do místní infra
struktury. Hlavními tématy jednání byly dlou
hodobě neřešené projekty chodníku podél ulice 
Zdabořská a osvětlení přechodu u Pletánků.

Vybudování chodníku podél ulice Zdaboř
ská směrem do centra je spojeno s řadou kom
plikací. Jak uvedl v písemném vyjádření pro 
zdabořské organizace místostarosta Miroslav 
Peterka, je nutné zajistit zatrubnění příkopu, 
přeložení vysokonapěťového vedení a výkup 
pozemků od pěti soukromých vlastníků. Dal
ším problémem jsou vjezdy do průmyslových 
areálů, které by vyžadovaly zásadní přestavbu 
a rozšíření. „Vzhledem k tomu, že chodník by 
byl veden přes vjezdy do průmyslových areálů, 
které jsou upraveny pro jejich vlastní potřeby 

tak, aby mohly zajíždět nákladní vozidla a ka
miony, muselo by dojít po dohodě s vlastníky 
k vybudování přechodových ostrůvků (viz ČSN 
726110, článek 10.1.3. a následující). Pro zacho
vání možnosti vjezdu kamionů do těchto areálů 
vjezdy by se musely rozšířit,“ uvádí v písemném 
stanovisku příbramský místostarosta. Přes tyto 
překážky se členové OV Zdaboř shodli, že na rea
lizaci chodníku budou nadále trvat. 

Situace kolem osvětlení přechodu je obdobně 
komplikovaná. Již stávající přechod v  těsné 
blízkosti autobusové zastávky neodpovídá 
současným normám, jelikož se nachází přímo 
v křižovatce. Podle Miroslava Peterky by umís
tění nového osvětlení vyžadovalo nejen souhlas 
vlastníka pozemku, ale také dodržení technic
kých podmínek. To znamená, že by sloup mu
sel být minimálně 60 cm od vozovky a 150 cm 
před přechodem. „U současného přechodu by 
umístění sloupu osvětlení vycházelo přímo 
do  křižovatky. Za  předpokladu, že by bylo 
světlo umístěno na výložník, byl by výložník 
dlouhý 3–4 m, a to za předpokladu, že vlastník 
pozemku (fyzická osoba) bude s umístěním sou
hlasit,“ uvádí Miroslav Peterka. U obou případů 
je podle vyjádření města třeba vzít v úvahu, že 
veškerá činnost a případný investiční záměr 
kolem ulice Zdabořská podléhá projednávání 
a schvalování mj. krajským úřadem jako vlast
níkem vozovky a se správcem komunikace.

Na schůzce byly rovněž projednány další in
frastrukturní záležitosti, jako chybějící značení 
povolení jízdy cyklistů v protisměru v Drkol
novské ulici. Toto bylo v mezičase vyřešeno 
a  v  ulici Drkolnovská v  úseku mezi bývalou 
pivnicí U Šimla a restaurací U Císaře Rudolfa II. 
lze nyní na kole projíždět obousměrně. 

Na setkání s osadními výbory OV Zdaboř rov
něž poukázal na situaci s parkováním v souvis
losti s projektem Rezidence Zdaboř. OV Zdaboř 
požaduje smluvní zajištění, aby noví obyvatelé 
neblokovali parkovací místa stávajícím reziden
tům. V tomto ohledu developer uvádí, že pro 
65 bytů vybuduje 119 parkovacích stání – 83 
garážových a 36 na terénu. OV dále požaduje, 
aby byly napraveny škody na komunikacích 
a chodnících způsobené pohybem těžké sta
vební techniky. Místostarosta Miroslav Peterka 
na zmiňovaném jednání 16. ledna na příbram
ské radnici přislíbil, že Táborská se bude opravo
vat po postavení bytového domu. Martin Sochor 
připomněl, že domy (celkem pět) se budou 
stavět postupně. Josef Vomáčka, referent pro 
pozemní komunikace Odboru investic a rozvoje 
města, uvedl, že ulice Táborská se proto bude 
opravovat také postupně. Kontakt: ovzdabor@
gmail.com 

S Rubriku zpracoval:
Stanislav D. Břeň

Kanalizace v Kozičíně, chodník ve Zdaboři
Kahan zavádí novou rubriku, která se bude více věnovat osadním výborům. Redakce vybídla zástupce zřízených výborů, aby 
průběžně informovali o dění, novinkách či problémech v místech, kde působí. Pro toto vydání přinášíme novinky z Kozičína 
a Zdaboře. 

Pálení čarodějnic v Kozičíně.  Foto: OV Kozičín

Požadovaný chodník ve Zdaboři.  Foto: OV Zdaboř
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„Přežití je komplexní disciplínou a všechny 
její části vyžadují podstatně víc času. Proto 
jsme se rozhodli zdokonalovací kurz prodloužit 
na dvanáct dní a udělat jej o hodně náročnější,“ 
vysvětluje rotný Jiří Eret, který výzvu pro své 
spolubojovníky připravil.

Na vojáky čekaly ztížené přesuny, zákaz té
měř veškerého vybavení a minimum jídla. „Do
voleného materiálu bylo opravdu pomálu. Nůž, 
pilka, nádoba na vodu, ešus, termofólie, para
cord a pár kalorií v podobě oblíbené tyčinky. 
Žádný batoh, žádný spacák, žádná karimatka, 
žádné prostředky na rozdělání ohně. I o oble
čení byla nouze. Uniforma, triko, bunda, če
pice, rukavice, trenky a dva páry ponožek. Nic 
víc,“ popisuje četař Tomáš Gruber. Cvičící před 

nástupem absolvovali ještě pětidenní základní 
kurz a byla jim doporučena „nabírací kůra“.

OSTRÝ ZAČÁTEK
Nejnáročnějším úkolem výcvik obvykle 

vrcholí, v Brdech na vojáky čekal hned první 
den – prolomení ledu pod jedním z kolegů a jeho 
záchrana. Po pádu do ledové vody nastává šok 
a hyperventilace. Podle Jiřího Ereta je zapotřebí, 
aby se člověk uklidnil, zpomalil dýchání a s klid
nou hlavou se plazivými pohyby dostal na led 
a pak ke břehu. „Když to nedokážete, upad
nete do hypotermie. Vaše tělo ztratí schopnost 
vytvářet teplo a potřebujete rychlou pomoc. 
Museli jsme do  tohoto stavu dostat jednoho 
z instruktorů a nechat cvičící, aby ho zachrá
nili,“ popisuje zkoušku.

Vojáci použili Hiblerův zábal, při němž se 
střed těla postupně zahřívá teplou vodou. „Vše 
zvládli bravurně a my jsme si nemuseli hledat 
nového instruktora,“ říká s úsměvem Tomáš 
Gruber. Poté museli promrzlého kolegu připra
vit na přesun: nahé tělo obalit termofólií a tu za
balit do vyždímaných svršků. „Termofólie drží 
tělo v suchu a oblečení dodá izolační vrstvu,“ 
vysvětluje Jiří Eret.

JAKO LOVCI MAMUTŮ
Aby člověk v mrazu přežil, musí být v suchu. 

Jenže jak rozdělat oheň bez zapalovače nebo 
křesadla? I s dalším úkolem si jinečtí poradili. 
Jako pravěcí lovci mamutů použili luk a vrták, 

které našli v lese. Po čtyřhodinovém „boji“ už 
plamen vesele plápolal a skupinu čekala stavba 
přístřešku, který neprofoukne, a sbití provizor
ního lůžka.

V průběhu kurzu cvičící podle Ereta střídavě 
zažívali pocity vysílení, především kvůli nedo
statku jídla a tepla. U těch závislých na kofeinu 
nebo nikotinu se stav ještě zhoršoval. „Potýkali 
se s různými problémy, jako je orientace v te
rénu s improvizovanou navigací anebo zdravot
ními problémy. Jeden voják měl dokonce zánět 
v dásni a musel na pohotovost. Naštěstí fungo
valo to nejdůležitější, pomoc kamaráda, a pře
devším vůle přežít. Na kurz se vrátil a zvládnul 
ho dokončit,“ říká Jiří Eret.

Pro přežití v extrémních podmínkách je podle 
něj nejdůležitější zachovat chladnou hlavu a na
jít řešení. Prioritou by mělo být nejprve zažeh
nat bezprostřední nebezpečí, poté najít pomoc. 
„Opravdu stojí za to vyzkoušet si to. Ze začátku 
ti bude zima, budeš mít hlad, budeš unavený. 
Čím víc ale budeš trpět, tím víc posouváš svoje 
hranice a to, co pro tebe bylo předtím těžké, 
začneš bez problémů zvládat,“ popisuje Tomáš 
Gruber. Člověk se podle něj naučí věcem, které 
mu mohou život zjednodušit i zachránit. Někdo 
prý dokonce najde nový životní styl.

Četaře Tomáše Martinovského, který kurz 
absolvoval, jednoznačně obohatil: „Vyšel jsem 
z něj silnější a zkušenější a rozhodně ho všem 
doporučuji. Sám se již těším na další.“ A na další 
ročník se těší i organizátoři: „Nemůžeme se do
čkat na to potěšení z utrpení zase příští rok,“ 
uzavírají s úsměvem Tomáš Gruber a Jiří Eret.

S Gabriela Kugler
13. dělostřelecký pluk „Jaselský“

Záchrana z ledu, nocování v mrazu bez 
spacáku. Dělostřelci uspořádali v Brdech 
extrémní kurz přežití
Téměř dva týdny v únorových mrazech, v zasněžených brdských lesích a jen s minimem vybavení a oblečení. Tak vypadal 
zdokonalovací kurz přežití pro vojáky 13. dělostřeleckého pluku. Jinecká jednotka patří v této oblasti ke špičce a stále posouvá 
hranice toho, co může člověk v extrémních podmínkách ještě zvládnout.

Záchrana podchlazeného, který se propadl ledem.  Foto (3×): Vladimír Šandor

Rozdělávání ohně pomocí tzv. bow drillu.

Improvizované boty. 
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PŘÍBĚHY NAŠICH SOUSEDŮ

Narodila se 22. června 1954 v Praze, s rodiči 
a starší sestrou žila v Sedlčanech. Do první třídy 
nastoupila na 6. ZDŠ do Příbrami, kam se rodina 
přestěhovala. Ačkoliv byl tatínek v komunis
tické straně, doma se politika neřešila. V roce 
1967 jela na výměnný pobyt do Francie, kde 
načerpala nádech svobody. Se sestrou byly rády, 
když se v době Pražského jara otevřely filmové 
archivy a ony viděly třeba Kladivo na čaroděj
nice nebo Skřivánky na niti. Tehdy začala o ko
munistickém režimu pochybovat.

KDO ZAŽIL VÁLKU, TEN SE BÁL
Závan svobody skončil v srpnu 1968, kdy 

do  Československa vpadly sovětské tanky. 
Tatínek tehdy pracoval jako tajemník Okres
ního národního výboru a komunistické straně 
do té doby věřil. Tehdy zjistil, jak moc se pletl. 
„V noci nám zazvonil telefon, volali asi z výboru, 
že musí táta do práce. Až do rána jsme seděly u rá
dia a nechtěly tomu věřit. Ráno jsme šly kaž dá 
stát frontu do  jiného obchodu, protože nikdo 
nevěděl, co bude,“ vzpomíná Táňa Steinerová. 
„Táta tehdy prozřel, zhroutil se mu svět, protože 
se angažoval v reformách a byl přesvědčen, že 
dělá dobrou věc.“ 

Když šla v září do deváté třídy, všichni žáci 
měli připíchnutou trikolóru, aniž by se předem 
domlouvali. Společnost tehdy držela při sobě, 

po městě se podepisovaly petice proti vstupu 
vojsk.

SOVĚTSKÁ VLAJKA S HÁKOVÝM KŘÍŽEM
V září 1969 nastoupila na příbramské gym

názium, tehdy Střední všeobecně vzdělávací 
školu. Dostala se tam se štěstím, protože otec 
za sebou tehdy ještě neměl prověrky, ve kterých 
vyjádřil nesouhlas se vstupem vojsk do Česko
slovenska a vystoupil z KSČ. I ona měla potřebu 
svůj nesouhlas vyjádřit, a  tak na  sovětskou 
vlajku, kterou měli ve třídě připíchnutou na ná
stěnce, namalovala křídou hákový kříž. „Když 
přišel třídní a viděl to, ptal se, kdo to udělal. 
Nechtělo se mi, ale přiznala jsem se. Tehdy mi 
jen řekl, ať to smažu. Kdyby to byl býval nějaký 
kovaný komunista, vyhodili by mě ze školy,“ 
říká. Na vysněnou stomatologii už se nedostala. 
Udělala si alespoň nástavbu na zubní laborantku 
v Praze na Alšově nábřeží, kde potkala svého bu
doucího muže Aleše. Vzali se v polovině 70 let.

POVOLENÍ DOSTALI I ZAKÁZANÍ UMĚLCI
Po maturitě nastoupila v Příbrami do zubní la

boratoře, kam se pak nakrátko vrátila i po první 
mateřské dovolené. Počátkem 80. let dostala 
od  známého nabídku pracovat jako provozní 
v příbramském Junior klubu. Vzhledem k hluč
nému, prašnému, a ne úplně dobře placenému 
místu v zubní laboratoři nad změnou zaměstnání 
dlouho nepřemýšlela. Na začátku dělala všechno. 
Kromě vyhledávání a objednávání programů a je
jich propagace taky prodávala vstupenky nebo 
uklízela. Zpočátku programů nebylo mnoho, ale 
když o jedenáct let později končila, měli třeba tři 
programy týdně, k tomu pronájmy sálu a promí
tání pro školy. Spolupracovala s různými institu
cemi a kulturními referenty v podnicích. Vstoupit 
do strany po ní nikdo nechtěl, stačilo povinné 
členství v Socialistickém svazu mládeže. 

Přestože na Okresním národním výboru mu
sela každý měsíc absolvovat takzvanou povo
lovačku, tedy že jí soudruzi schválili program 
na  měsíc dopředu, podařilo se jí do  Junioru 
několikrát dostat umělce, kteří nebyli reži
mem oblíbení, třeba Jaromíra Nohavicu. Při 
samotných vystoupeních byl vždy přítomen 
člen Státní bezpečnosti. „Pokaždé tam jen tak 
koukal. Jednou za mnou přišel, jestli si se mnou 
může promluvit v kanceláři. Chtěl něco vědět 
o jednom začínajícím příbramském muzikantovi 
a já vůbec netušila, o koho jde, protože jsem ho 
znala jen pod přezdívkou. Samozřejmě si myslel, 
že zapírám. Pak už po mně nikdy nic nechtěl,“ 
vypráví s úsměvem.

PŘESTALI JSME SE BÁT
V pátek 17. listopadu 1989 se po cestě Prahou 

divila, proč stojí u Novoměstské radnice obr

něné transportéry, ale až doma se dozvěděla, 
co se v Praze děje. „O tom, že režim padne, jsme 
snili dlouho, ale že to pak bude tak rychlé, to jsem 
nečekala. Euforie se mísila se strachem, jestli to 
zase nedopadne jako v srpnu 1968. Až když nikdo 
nezasáhl proti generální stávce, tak jsem si řekla, 
že je to vyhrané,“ vzpomíná na klíčové okamžiky 
Táňa Steinerová. 

Do Junioru záhy začali jezdit studenti z Prahy, 
přiváželi letáky, výzvy a další materiály. Stáv
kovala divadla, lidé protestovali v  ulicích. 
Po 20. listopadu bylo v Junioru spontánně za
loženo Občanské fórum. Táňa Steinerová se také 
zúčastnila protestních shromáždění v  Praze 
na Václavském náměstí, z balkonu Melantrichu 
slyšela zpívat Martu Kubišovou. „Vždycky, když 
o tom mluvím, tak se mi vybaví ty emoce. Prostě 
jsme se přestali bát. Najednou se ta společnost 
nadechla. Přestali jsme být takový ty zaprděný, 
ustrašený občánci a najednou jsme se nadechli, 
a to bylo tak nádherný. To se prostě nedá zapo
menout.“

Počátkem 90. let z Junioru odešla. Absol
vovala psychoterapeutický výcvik a pracovala 
v oblasti sociální prevence. Koncem 90. let si 
dodělala vysokoškolské vzdělání v oboru so
ciál ní pedagogika a pracovala jako kolizní opa
trovník na Městském úřadě v Příbrami. Třináct 
let učila na Waldorfské škole v Příbrami. 

Vyprávění Stanislavy Steinerové zazname
nali v rámci projektu Příběhy našich sousedů 
žáci ZŠ pod Svatou Horou David Bláha, Michal 
Lachman a Vojtěch Schlitzenbauer pod vedením 
učitelky Kateřiny Huškové.

S Magdalena Sadravetzová
Post Bellum

Je důležité mít odvahu nemlčet,  
když je to potřeba
Stanislava Steinerová, které nikdo od dětství neřekne jinak než Táňa, vyrůstala v rodině prvorepublikových komunistů. V srpnu 
1968 jí začalo být jasné, že ona s nimi souznít nemůže. Nesměla studovat vysněnou školu, s manželem uvažovali o emigraci. 
Svůj nesouhlas s režimem nakonec přetavila v práci pro příbramský hudební klub Junior, kam za totality dokázala dostat tehdy 
zakázané umělce, „tajné" i povolené přednášky a zajímavá divadelní představení.  

Stanislava Steinerová ve svých 18 letech. 
Foto (2×): Post Bellum

Pamětnice s  týmem ze Základní školy pod Svatou 
Horou na závěrečné prezentaci. 
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V kostele se kromě litinové polychromované 
křížové cesty a dalších uměleckých předmětů 
z komárovských železáren nachází také hrobky 
místního rodu Pešíků z Komárova. Na přileh
lém hřbitově jsou pochováni hutníci a havíři 
včetně těch, které postihla tzv. kletba Jedové 
hory. Patrně už od 13. století se nedaleko od
tud, v šachtě Barbora na Jedové hoře (537 m), 
těžil sulfid rtuťnatý. Jedovaté výpary ve špatně 
větraném dole horníkům výrazně zkracovaly 

život. Těžba byla ukončena v roce 1870 ze
jména kvůli průsakům vody.

Revitalizaci a  zabezpečení štoly Barbora 
na Jedové hoře provedl Vojenský újezd Brdy 
v  roce 2015. Dnes je vstup do  tohoto dolu 
s  šach tou hlubokou 72 m ohraničen nízkou 
kamennou zídkou a uzavřen mříží, skrze niž je 
možno do dolu nahlédnout.

Kolem probíhá naučná stezka Okolím Komá
rova, která je věnována zejména historii hornic
tví, železářství a kovářství. Na deset kilometrů 
dlouhé okružní trase je vybudováno dvanáct 
zastavení s  informačními tabulemi. Stezka 
mimo jiné probíhá kolem Mrtnické skály, což je 
asi 20 m široký a přes 27 m vysoký skalní blok, 
který je jediným povoleným lezeckým terénem 
na území CHKO Brdy. Vystupuje přímo nad ces
tou, na jejíž druhé straně proudí Červený potok, 
jedna z nejvýznamnějších brdských vodotečí.

Červený potok pramení na severních svazích 
Houpáku (794 m), po cestě napájí Velký rybník 
(nedaleko zříceniny Valdeku), vodní nádrž Zá
skalskou, řadu dalších rybníků a po 29 km ústí 
ve Zdicích do Litavky.

K mrtnickému kostelíku vyrazíme nejspíše 
z nedalekého Komárova, a to po výše zmíněné 

naučné stezce Okolím Komárova. Trasa vede 
proti proudu Červeného potoka, kolem pěk
ných rybníků Červený a Dráteník. Cyklisté ra
ději pojedou po cyklotrase č. 0006 na rozcestí 
Mrtník, kde odbočí vlevo souběžně s cyklo
trasou č. 8244.

S Jaroslav Hodrment

Podbrdský kostel v Mrtníku a Jedová hora
Kostel Narození Panny Marie v Mrtníku, což je malá, původně hornická, hutnická a uhlířská osada (místní část obce 
Hvozdec) nedaleko Komárova, je opravdu pozoruhodný. Stojí ve svahu Chlumu (536 m) a patří mezi nejstarší sakrální 
stavby hořovického regionu. Dříve hornická kaple byla později rozšířena a barokně upravena do dnešní malebně působící 
podoby.

Kostel Narození Panny Marie v Mrtníku.  Foto (2×): Jaroslav Hodrment

Červený potok

Výlet v kostce

Oblast: západní okraj Brd
GPS start: Komárov náměstí
49.8064694N, 13.8574358E
Trasa: Komárov–Mrtník
mapy.cz/s/belusaleje
Vzdálenost: 1,5 km
Typ: pro pěší
Náročnost: nízká
Značení: NS Okolím Komárova
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V březnu 1730 napsal horní přísežný a hutní 
faktor Christian Anton Stritzl administrátorovi 
úřadu nejvyššího mincmistra komornímu radovi 
Johannu Frantzovi von Lauerovi, že postupu prací 
na Prokopské žíle v hloubce brání velké množství 
přitékající důlní vody a že je třeba vyřešit od
větrání dolu. Puschovi se nelíbilo, že ho hutní 
faktor takto obchází, a Lauerovi sdělil, že Stritzl 
a šichtmistr Antoni Maschkiny zanedbávají práci, 
spolčují se s příbramským měšťanem Tomášem 
Kadeřávkem, s nímž do noci vysedávají ve městě 
a debužírují. Stritzl zase poukazoval na nejasné fi
nancování koupě dvora po Antonínovi Kotrbatém 
v Lazci hormistrovým synem Karlem Tomášem 
Puschem, hofmistrem hraběte Desfours. Tento 
dvůr získal mladý Pusch v srpnu 1728 za 1500 
zl. na splátky, ale peníze posílal hormistr, který 
však Stritzlovo obvinění vyvracel. Už z této jedné 
příhody je zřejmé, že mezi úředníky zdejšího hor
ního závodu panoval nesoulad, přerůstající občas 
až v nevraživost.

NOVÝ VODOTĚŽNÝ STROJ
Administrátor Lauer přijel společně s dal

šími odborníky dne 10. října 1731 na vizitaci. 
Po prohlídce březohorských důlních děl bylo 
ujednáno, že tu bude vystavěn nový vodotěžný 
stroj na vodní pohon, k němuž povede štola 
dlouhá 272 látra (517 m resp. 522 m, pokud by 
šlo o jáchymovské látro). Měl ji vyměřit Stritzl, 
který byl i důlním měřičem. Vodní sílu měla 
dodávat Litavka, zvaná tehdy Litava, na které 
tehdy stály puchýrna, prádelna rudy a šmel
covna a osm nebo devět mlýnů a pil, které však 
bývaly v létě a za suchých období mimo provoz. 
V zimě zase jejich lednice a vodní kola zamrzala. 

Dne 11. října 1731 při konferenci s předsta
viteli magistrátu v domě hormistra a primátora 
Pusche na Příkopech Lauer ještě navrhl, aby byl 
zvětšen již existující ochranný rybník u vysoké 
pece postavený v roce 1716 (dnešní zvětšený 
Vysokopecký rybník) a aby se vedle něj vystavěl 
ještě jeden. 

S prací se začalo hned i s vědomím, že než 
bude toto dílo ukončeno, bude ležet ladem vy
topený Janský důl, který choval zásoby rudy 
v hloubce, a že se se vytopí také bohatý Pro
kopský důl. Na výstavbu nového vodotěžného 
stroje bylo 13. listopadu 1731 rozhodnuto po
užít 2000 zl. z kapitálu příbramské obce, ovšem 
jako půjčka s šestiprocentním úrokem, a pro 
rata (poměrným dílem) z císařových podílů, 
totiž ze dvou šichet čili 64 kukusů, které byly 
uvolněny v roce 1732. Později si příbramská 
obec na vybudování vodotěžného stroje vypůj
čila ještě další 3000 zl., za něž se erár zaručil 
daněmi z nápojů. Celkové náklady nakonec 
dosáhly 7585 zl. 

Stabilní vodní pohon vodotěžného stroje se 
vyřešil vykopáním takzvané Jánské strouhy, což 
byla otevřená struhová vodoteč, z již zmíněného 
ochranného rybníka na Litavce u vysoké pece, 
kde už mohl být průtok pohonné vody v Jánské 
strouze regulován. Na této vodě z Litavky sou

Příběhy z Březového vrchu XIV.: poslední 
roky primátora a hormistra Pusche
V roce 1730 postupovala ražba Karolinské (dnešní Karlo-Boromejské) štoly dál na jih. Proutkař našel na Prokopské žíle bohaté 
zásoby rudy. Těžba na dole sv. Jana Nepomuckého a novém prvotním dole sv. Prokopa (to byl důl dnes nazývaný Staroprokopský 
na nejvyšším místě Březového vrchu, který není totožný se současným dolem Prokop) však nemohla pokračovat. 

Artnerova mapa s Jánskou strouhou, vodní štolou a dalšími vodotečemi z roku 1750. Pod písmenem (písmena jsou na mapě zleva doprava; redakce doplnila kroužky) H je nový 
ochranný rybník (Vokačovský). Vysokopecký rybník se nahoru na mapu nevešel, ale S jsou mlýny pod ním na Litavce. U prvního E shora je Angelovský mlýn, u něhož se voda z obou 
struh spojila a byla sváděna do vodní štoly D.  Zdroj: archiv Diamo Příbram 



časně závisel pohon mlýnů stojících pod vyso
kou pecí (Vokačovského, Hořejšího a Dolejšího 
Fialy), které po vybudování Jánské strouhy stály 
de facto na ní.

Zároveň byla Jánská strouha dotována vodou 
z nově postavené nádržky, která vznikla na beze
jmenném potůčku, pramenícím v rašeliništích 
mezi osadou Výfuk a Tisovou, v mírném údolí 
mezi Vysokou Pecí a Zdaboří, a jejíž základy byly 
vybudovány v roce 1732. Nazývala se Vodárna 
(Bergamtská), později též Nebeský rybník, a je to 
dnešní Vokačovský rybník čili Drozďák. Tyto dvě 
drobné retenční nádrže byly až do druhé poloviny 
18. století u zdejšího horního závodu jedinými za
řízeními podobného typu.

Jánská strouha vyváděla pohonnou vodu z Li
tavky u tehdejšího Angelovského mlýna v prostoru 
dnešního sportovního areálu Na Litavce. Mlýn s pi
lou, schovaný dnes za plotem vedle tamějšího dět
ského hřiště, postavil v roce 1680 Hendrych Regl. 
V květnu 1720 ho prodal své ovdovělé příbuzné 
Dorotě Nigrinové za 920 zlatých. Nastěhovala se 
do něj Dorotina dcera Anna s manželem Tomášem 
Angelem, po němž se tomuto hospodářství začalo 
říkat Angelovské či Andělovské. Dne 14. prosince 
1724 Dorota Nigrinová prodala Angelovský mlýn 
za 711 zl. příbramské obci.

Od Angelovského mlýna byla voda z Jánské 
strouhy včetně vody použité v náhonech mlýnů 
stojících nad touto pilou vedena po severozápad
ním svahu Březových Hor ke staré vodní štole. Její 
ústí bylo v prostoru pozdějšího areálu úpraven 
zhruba tam, kde byla v provozu tzv. zlatá linka. 
Vodní štolou byla voda přiváděna do podzemí 
k Petrským jámám a Jánské šachtě v blízkosti Sta
roprokopského dolu. Dílo bylo dokončeno v roce 
1734, v roce 1735 měla Jánská štola úklonnou 
hloubku 68 metrů pod dědičnou KarloBoromej
skou štolou. Míhadla od vodního kola u nejspod
nější Petrské jámy k táhlům pump v Jánské šachtě 
byla dlouhá asi 34 metrů. 

LEVNĚJŠÍ TAVENÍ NEŽ V JÁCHYMOVĚ
Ve stříbrné huti se během výstavby nového 

čerpacího stroje stále pracovalo. Zpracovávalo 
se připravených 6000 centnýřů (370,2 t) rudy. 
Podle horních účtů celkový reces horního závodu 
v těchto letech klesal, na konci roku 1734 činil 
6610 zl. Úředníci poukazovali na skutečnost, že 
tavení je tu mnohem levnější než v Jáchymově. 
Právě tam ale z neznámého důvodu v roce 1733 
odešel šichtmistr Antoni Maschkiny. Do Příbrami 
byl místo něj poslán Anton Florian Hessler. 

Z dochovaných dokumentů také není jasné, 
do jaké míry se budování nového kunstu osobně 
účastnil starý hormistr a primátor Pusch. Je známo, 
že 4. července 1733 byla za jeho účasti slavnostně 
posvěcena kaple sv. Prokopa, jejíž stavbu před 12 
lety navrhl a prosadil. 

Dne 16. října 1733 prodal hormistrův syn Karel 
Tomáš Pusch Kotrbatovský dvůr v Lazci příbram
ské obci za 3500 zlatých. Dne 24. listopadu 1734 
vyměnila příbramská obec Švastalovský dvůr 
v Lazci od Jiřího Fialy za Tesaříkovskou chalupu 
u hořejšího hamru. Od ní oddělila část pozemků, 
které prodala třem hospodářům. Tak vznikla mezi 
Bohutínem a vysokou pecí ves Hamr. 

Hormistr a primátor Jiří Tomáš Pusch zemřel 
ve svém příbramském domě 6. prosince 1734 
ve věku 72 let. O tři dny později byl pohřben 
do krypty v kostele sv. Jakuba. Kromě svého dvora 

Na Příkopech s několika polnostmi v ceně 3500 zl. 
po sobě zanechal nový mlýn nad pohodnicí pod 
Brodským rybníkem v ceně 900 zl.

Z Puschových potomků z manželství s Apolonií 
se dožili dospělosti syn Jan Josef, augustiniánský 
mnich, a syn Karel Tomáš, který se odstěhoval 
do Prahy. První dcera Marie Apolonie po smrti 
svého prvního manžela Petra Jakuba Rubrici zů
stala několik let vdovou, a teprve v březnu 1734 se 
provdala za Jana Adama Gutha, bývalého správce 
statku Trhové Dušníky. Druhá dcera Josefa Tere
zie se v lednu 1728 provdala za vdovce Antonína 
Josefa Ignáce Gallinu, dlouholetého příbram
ského radního písaře a konšela, který přišel asi 
roku 1712 z Lounska a byl pravou rukou svého 
tchána Pusche. Gallina zemřel v červenci 1740. 
Třetí dcera Anna se v květnu 1735 v Příbrami prov
dala za Martina Konvičku, vysloužilého obročního 
knížete z Mannsfeldu a Fondi. Čtvrtá dcera Marie 
Alžběta se provdala za Antonína Ignáce Brücknera 
původem z Žatce, obecního staršího, Puschova 
blízkého spolupracovníka a majitele voskařského 
krámu poblíž svatohorských schodů. V roce 1735 
hormistrovi potomci prodali dvůr Na Příkopech, 
aby se mohli podělit o dědictví. Mlýn nad pohod
nicí koupila od svých sourozenců Marie Alžběta 
Brücknerová se svým manželem v říjnu 1740. 

PROSPERUJÍCÍ MĚSTSKÝ ŽELEZÁŘSKÝ ZÁVOD
Hormistr a primátor Jiří Tomáš Pusch během 

třiceti let svého působení v Příbrami dokázal vy
budovat prosperující městský železářský závod, 
vymanit městské hospodářství z mnohaletých 
dluhů a našetřit pro příbramskou obec kapitál. 
Udělal mnoho dobrého pro stavební a kulturní 
rozvoj města. Pod jeho vedením byly asi dvěma 
desítkám měšťanů přiděleny obecní pozemky 
na výstavbu nových domů, byly postaveny nová 
škola a špitál. Kromě výstavby kaple sv. Prokopa 
byl pod jeho vedením znovu postaven kostel 
sv. Jana na předměstí u špitálu a druhého měst
ského hřbitova a byl přestavěn kostel sv. Jakuba. 

Neprávem zapomenutý Jiří Tomáš Pusch žil 
v hluboké úctě k Panně Marii Svatohorské, jejíž 
přímluvě přičítal kromě nalezení stříbrných žil 
mírný průběh morové epidemie v roce 1713 a po
divuhodnou záchranu jednoho ze svých vnuků, 
která je dodnes vyobrazena jako milost č. 4 ve vý
chodním svatohorském ambitu.

S Věra Smolová
SOA v Praze – SOkA Příbram
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5. dubna 1915
V Příbrami vznikla tzv. chlebová komise, 
která měla na  starost vydávání chlebo
vých lístků. Na  počátku války činil pří
děl na  osobu a  týden 2  kg chleba nebo 
1050–1400 g mouky.

6. dubna 1925
Výnosem ředitelství státních drah byl 
od  soboty 11. dubna přidán sobotní spoj 
jedoucí přes Příbram na trati Praha–Vola
ry. Do Příbrami přijížděl od Prahy v 15.21 
a v opačném směru v neděli devět minut 
po půlnoci. Příbram tím získala výhodné 
spojení s jižními Čechami.

7. dubna 1875
Konala se slavnost vnesení tóry do synago
gy. Při vyzdvihnutí desatera z modlitebny 
v  den zasvěcení synagogy doprovázela 
průvod k nové synagoze celá horní kapela.

11. dubna 1985
V  Kulturním domě v  Příbrami se konalo 
slavnostní shromáždění ke  40. výročí 
vzniku Sboru národní bezpečnosti. Po vy
hlášení rozkazu ministra vnitra ke  Dni 
SNB, byla řadě příslušníků SNB z příbram
ského okresu předána vyznamenání.

14. dubna 1935
Příbramské sokolské družstvo se utka
lo v  přátelském zápase stolního tenisu 
s  družstvem dělostřeleckého pluku 331 
z Jinec. Zápas skončil nerozhodně 3:3.

15. dubna 1885
V  kostele sv. Jakuba se konalo requiem 
za zemřelého arcibiskupa a kardinála Bed
řicha knížete ze Schwarzenbergu. Smuteč
ní bohoslužby se účastnili zástupci všech 
úřadů a korporací.

18. dubna 2005
Zrekonstruovanou Husovou a  Rožmitál
skou ulicí na  Březových Horách začala 
znovu projíždět těžká doprava.

25. dubna 1895
Na  Březových Horách se konala volba 
purkmistra a  šesti městských radních. 
Purkmistrem se po volbě znovu stal Josef 
Šembera. 

27. dubna 1965
Po  vyhodnocení soutěže Vzorná obec 
okresu Příbram rozhodla rada Okresního 
národního výboru Příbram ponechat titul 
Městskému národnímu výboru Příbram.

S Tereza Pruchová
Státní oblastní archiv v Praze – Státní 

okresní archiv Příbram

KALENDÁRIUM

Klečící hormistr a primátor Pusch se modlí za záchranu 
topícího se vnuka.  Zdroj: SOkA Příbram
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NA ZÁVĚR

Vážení čtenáři, přinášíme vám pranostiku na duben. Tajenka ze zpravodaje 3/2025: V březnu 
když se práší, stromy brzy raší. Knihu vyhrává Blanka Vlková. Kniha je připravena v redakci 
k vyzvednutí.

Vyluštěnou tajenku můžete poslat emailem na adresu: kahan@pribram.eu. Čtenář/ka, 
jehož/jejíž správně vyluštěná tajenka bude doručena jako 13. v pořadí, od nás dostane pěk
nou knihu.

Město pronajme
 S prostor o celkové výměře cca 76 m2 budovy 

č. p. 537, ulice Bratří Čapků v Příbrami VII, 
která je součástí pozemku p. č. st. 1165 v k. ú. 
Březové Hory;

 S prostor o celkové výměře 20,93 m2 v 1. pod
zemním podlaží budovy č. p. 163, ul. Dlouhá 
v Příbrami III, která je součástí pozemku p. č. 
440, vše v k. ú. Příbram;

 S prostor o celkové výměře 341,40 m2 v bu
dově č. p. 48 v Příbrami VIII, která je součástí 
pozemku p. č. 4239/10, zastavěná plocha 
a nádvoří, vše v k. ú. Příbram;

 S místnost o celkové výměře 14 m2 v 1. pod
zemním podlaží vlevo v budově bez č. p./č. 
e., stavbě občanského vybavení, která je 
součástí pozemku parc. č. st. 573/2 v k. ú. 
Březové Hory a nachází se ve  2. pavilonu 
v levé části areálu v Příbrami VII, Žežická 193;

 S vývěsní skříňku, umístěnou v Riegrově ulici 
v Příbrami I, na pozemku p. č. 648/19 v k. ú. 
Příbram; 

 S část vývěsní skřínky, umístěné v Plzeňské 

ulici v Příbrami I, na pozemku p. č. 7/3 v k. ú. 
Příbram.

Podrobnosti jsou na  úřední desce (elektro-
nicky: edeska.pribram.eu/eDeska).

Město dále nabízí ke krátkodobému nájmu: 
 S jednací sál, nám. 

T. G. Masaryka 121, 
Příbram I, nájemné 
činí 1300 korun 
akce do  hodiny 
včetně, každá další 

i započatá hodina 200 korun. Cena za úklid činí 
850 korun. Ceny jsou včetně DPH.

 S jednací místnost 
ve  2.  nadzemním 
podlaží vlevo ve 2. pa
vilonu v  levé části 
areálu v  Příbrami 
VII, Žežická 193, 

nájemné činí 185 korun za každou i započatou 
hodinu. Cena je včetně DPH.

Bližší informace poskytne: 
Jana Vašková (Odbor správy majetku): jana.
vaskova@pribram.eu, 318 402 521. 

S jarem přichází jarní úklid – v domácnostech, 
na zahradách i na veřejných prostranstvích. Je 
třeba posbírat a pohrabat vše suché, odrostlé, 
napadené hnilobou a nemocemi. V minulosti se 
právě takový materiál nakupil na hromadu a za
pálil, leckdy se k tomu přihodil i ostatní odpad 
– oheň vše uklidí! Jenže od 1. března 2025 se 
taková praxe stává nepřípustnou. V platnost to
tiž vstoupila novela zákona o ochraně ovzduší, 
která spalování kontaminované biomasy zapo
vídá. Odstraňování bioodpadu, jako je shrabané 
listí, posečená tráva či čerstvě ořezané větve, 
se tedy již řídí výhradně zákonem o odpadech. 

Biologicky rozložitelný odpad ze zahrad a ve
řejné zeleně je smysluplné co nejvíce využívat, ať 
už při domácím kompostování, v řízených kompo
stárnách nebo v bioplynových stanicích prostřed
nictvím obecního sběru biologického odpadu. 

Abychom vás však uklidnili, rekreační rozdělá
vání ohňů za účelem opékání špekáčků či jiných 
pokrmů nebo zkrátka posezení doma u ohně, 
ve kterém je spalováno kvalitní suché dřevo, za
kázáno samozřejmě není.

S Petr Milec
Odbor životního prostředí

Rostlinný odpad: 
pálit, či nepálit?
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DVOŘÁKOVO NÁBŘEŽÍ
5. a 19. 4. 8.00–12.00 Farmářské trhy

HORNICKÉ MUZEUM
 5. 4. 9.30 Botanická exkurze 
    do Anglického parku v Dobříši
12. 4.–13. 4.  Velikonoce v hornickém domku
17. 4.–20. 4.  Velikonoce v hornickém domku
26. 4.–27. 4.  Dědo, jak to tenkrát bylo?

DIVADLO A. DVOŘÁKA – VELKÁ SCÉNA
 1. 4. 19.00 Jak zamést vraždu
 10. 4. 19.00 Dokonalá svatba
 11. 4. 19.00 Dokonalá svatba
 13. 4. 10.00 Velikonoce v divadle
 14. 4. 10.00 Dokonalá svatba
 14. 4. 19.00 Aby bylo jasno
 16. 4. 19.00 Ostře sledované vlaky
 17. 4. 16.00 Dokonalá svatba
 22. 4. 19.00  Slavnostní zahájení Hudebního 

festivalu A. Dvořáka  
Dresdner Philharmonie

 23. 4. 17.00 Velká bankovní loupež
 25. 4. 19.00 Limonádový Joe
 26. 4. 19.00 Ballet Magnificat
 27. 4. 15.00 Zlatovláska
 28. 4. 19.00 Past na myši

DIVADLO A. DVOŘÁKA – ESTRÁDNÍ SÁL
 3. 4. 18.00 GymBand Příbram 
a Schulorchester IGS Marienhafe – Moorhusen
 4. 4. 20.00 Hokejový ples
 5. 4. 19.00 Citron – Turné Síla návratů 2025
 9. 4. 14.00 Ples seniorů
 13. 4. 10.00 Velikonoce v divadle

 13. 4.  Květná neděle
 17. 4.  Zelený čtvrtek
 18. 4.  Velký pátek
 19. 4.  Bílá sobota
 20. 4.   Slavnost zmrtvýchvstání Páně – 

Boží hod velikonoční
 21. 4.  Velikonoční pondělí
 27. 4.  2. neděle velikonoční

DIVADLO A. DVOŘÁKA – D-KLUB
 3. 4. 19.00 Zlatka Bartošková: Jsem
 14. 4. 19.00 Grónsko – drsná arktická kráska
 29. 4. 19.00  Kavárna U Nulté hodiny 

s Miroslavem Hanušem

DIVADLO A. DVOŘÁKA – KINO
 3. 4. 19.00 Housle
 4. 4. 17.00 Minecraft film
 4. 4. 20.00 V pasti
 5. 4. 16.00 Agent Čuník
 5. 4. 19.00 Bridget Jonesová: Láskou šílená
 6. 4. 16.00 Minecraft film
 8. 4. 16.00 V dobrém i zlém
 10. 4. 19.00 Racek (online přenos)
 11. 4. 17.00 Sněhurka
 11. 4. 20.00 Operace Black bag
 12. 4. 16.00 Minecraft film
 12. 4. 19.00 Amatér
 13. 4.  Velikonoce v divadle:
   10.30 Pyšná princezna
   12.30 Ozi: Hlas pralesa
   14.30 Pyšná princezna
   16.30 Ozi: Hlas pralesa
V čase uzávěrky není další program kina 
k dispozici, aktualizovaný je na webu.

SVATÁ HORA
 5. 4. 15.00 Malé filmové exercicie
 6. 4. 8.00 Postní koláč – dobročinná akce
 9.  4. 17.30  Příběhy ze svatohorských ambitů 

2/IV. – přednáška Věry Smolové
11.–12. 4.  Zážitková noc na Svaté Hoře

KNIHOVNA JANA DRDY
 2. 4.  15.00   Digitální odysea. Kurz práce 

s chytrým telefonem 65+
 7. 4.   16.30  Setkání genealogů
 9. 4.   13.00–17.00  Velikonoční odpoledne pro 

dospělé
 9. 4.   18.00   Půl roku v indické karanténě. 

promítání Sebastiana Praxe
 14. 4.  18.00   Knihovnický kvíz. Pro každého, kdo 

chce hrát
 15. 4.   8.55  Klub HP: Nad Maráskem.
 15. 4.  17.00   Dějiny umění: Pieter Bruegel. 

Přednáška Jany Froňkové
 16. 4.  15.00   Digitální odysea. Kurz práce 

s chytrým telefonem 65+
 17. 4.  8.30   Brain & Breakfast. Inspirativní 

snídaně v Křižáku
 23. 4.  17.00   Štěpán Javůrek. Beseda se 

spisovatelem
 24. 4.  17.00   USA a EU: 70 let politické podpory. 

Přednáška Krištofa Kruliše (AMO)
 28. 4.  18.00  Kariéra a život vodícího psa. 

Beseda ve spolupráci se SONS
 29. 4.  8.30 a 10.00  BookStart: Čištění zubů 

v zoo. Setkání pro nejmenší
 1. 5.  11.00   Dvořákova Vysoká. Hudebně 

zábavný turistický pochod

WALDORFSKÁ ŠKOLA
14.–16. 4. FestiWal Vladimíra Nejedla
 16. 4.  Musica Bohemica Jaroslava Krčka – Jarní 

koncert

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE
 6. 4. 16.00  Panáčkov – hrají Zalezlíci
 17. 4. 8.30–15.00  Velikonoční prázdniny v DDM
 22. 4. 16.00–17.30  Den Země – Ukliďme okolí 

DDM

GALERIE FRANTIŠKA DRTIKOLA
12. 3.–8. 5.  Výstava obrazů: Sofie Švejdová – 

Nosná zeď

SENIOR POINT PŘÍBRAM
 1. 4.  Vycházka: Orlov – Lazec – cyklostezka 

na Drkolnov 
 2. 4.  Vycházka: Rožmitál – Podbrdské muzeum
 7. 4.  Přednáška zástupců ON Příbram
 8. 4. Turnaj v bowlingu 
 8. 4.  Promítání kina 
 9. 4.  Ples seniorů
 11. 4. Seniorská akademie – 1. ročník
 15. 4. Turnaj v šipkách 
 17. 4.  Právní poradna – přihlášení nutné
 22. 4. Turnaj v bowlingu
 24. 4. Výlet: Klatovy a vodní hrad Švihov
 25. 4. Seniorská akademie – 2. ročník 
 28. 4. Informační schůzka od 13.00 
 29. 4. Turnaj v šipkách 
 30. 4. Promítání: Horšovský Týn

FIT SENIOR - KLUBOVNA ŽEŽICKÁ 193
 4. 4. 10.00–12.00  Terapie tancem
 14. 4. 10.00–11.00  Pády a jak jim předcházet – 

přednáška
 16. 4. 10.00–12.00  Tvoření: Vajíčka tradiční 

technikou – voskem
 16. 4. 14.00–15.30  Jak nenaletět podvodníkům – 

přednáška ČTÚ
 25. 4. 10.00–11.30 Zpívání s kytarou
 29. 4. 10.00–11.30 Mozkový tělocvik
 29. 4. 13.00–15.30 Klub Nitky

JUNIOR KLUB
 6. 4. 17.00 Minidisco
 11. 4. 21.00 E!E
 25. 4. 21.00  Kolektivní halucinace, Russian 

Sleep, Experiment

PBBOWLING KLUB
 4. 4.  Rocková liga kapel ze soutěže Skutečná 

liga
 25. 4. Záviš – koncert

FIT SENIOR - KLUBOVNA NA PŘÍKOPECH 103
 1. 4. 9.30–11.00 Klub Makovička: Aprílová
 1. 4. 14.15–16.00  Setkání pletařek: Obal 

na lahev/kabelka
 7. 4. 10.00–11.30 Parkinson klub
 8. 4. 9.00–11.00  Keramika pro seniory 

v Točírně 1/2
 9. 4. 10.00–12.00 Tvoření: Skořápkový věnec
 9. 4. 15.15–17.30 Šachový klub
 10. 4. 18.00–20.00  Svépomocná skupina pro 

pečující
 11. 4. 10.00–11.30 Zpívání s kytarou
 11. 4. 16.30–17.30 Dobře naladěná skupina
 15. 4. 9.30–11.00 Klub Makovička: Velikonoční
 15. 4. 14.15–16.00 Velikonoční setkání pletařek
 22. 4. 9.00–11.00  Keramika pro seniory 

v Točírně 2/2
 23. 4. 6.30–17.00 Výlet na zámek Radim
 23. 4. 15.15–17.30 Šachový klub
 25. 4. 16.30–17.30 Dobře naladěná skupina 

NÁMĚSTÍ T. G. MASARYKA
 5. 4. 9.00–13.00 Bleší trh
 12. 4. 10.00  Route 66

PŘÍBRAM
 12. 4.  Zahájení turistické sezony
 16. 4. 16.00 Zasedání ZM Příbram

NOVÝ RYBNÍK
 30. 4. 16.00–19.00 Čarodějnice na Nováku

SPORTOVNÍ HALA
 4. 4.   Kooperativa tour: Čechomor – Švarní 

šohajové
 12. 4. Mejdan roku s moderátory Rádia Kiss

SBOR MISTRA JAKOUBKA ZE STŘÍBRA
 15. 4. 17.00 Velikonoční koncert dětí ze ZUŠ
 18. 4. 16.00 Čtení pašijí
 21. 4. 17.00  Velikonoční koncert Komorního 

sboru Mistra Jakoubka ze Stříbra

KOSTEL SV. JAKUBA
 25. 4. 17.30  Jarní koncert dětského pěveckého 

sboru Carmina Bona ze Zlína
 26. 4. XXI. festival pěveckých sborů Příbram

CLUB NO.1
 9. 4. Ondřej G. Brzobohatý
 24. 4. Takin´off 

STADION NA LITAVCE
 12. 4. FK Příbram x SK Petřín Plzeň
 25. 4. FK Příbram x FC Písek

DIVADLO A. DVOŘÁKA – ESTRÁDNÍ SÁL
18.–20. 4. XXXII. Mistrovství ČR v šipkách

BRDSKÝ BĚŽECKÝ POHÁR
 5. 4. Jarní běh Litní a zámeckým parkem
 13. 4. Jarní běh Dražovkou
 20. 4. Běh Rožmitál-Březnice
 27. 4. Energon běh Dobříš

AULA ZŠ JIRÁSKOVY SADY
 26. 4. XXI. festival pěveckých sborů Příbram
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